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PLE DE L’AJUNTAMENT  

 

 
Sessió Ordinària                                                                       Dijous, 26 de juliol de 2012 
Acta núm. 9                                                                                                         1a. convocatòria 
 
 
Senyors/Senyores assistents: 
  
Alcalde-President: Sr. JOAQUIM BALSERA GARCIA. 
 
Regidors/Regidores: Sr. VÍCTOR CARNERO LÓPEZ, Sra. RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ, 
Sra. APOLONIA HERRERA ZAMORA, Sr. JOSÉ FCO. OBISPO VALLECILLOS, Sr. 
GERMÁN AGUSTÍ SANCHÍS, Sr. JORDI JIMÉNEZ HORCAJADAS, Sr. MIQUEL-ÀNGEL 
DÍAZ NARANJO, Sra. MAITE MARTÍ ALBERT, Sr. JOSEP LLOBET NAVARRO, Sr, 
SERGIO ENGLI IZQUIERDO, Sra. MÓNICA PARÉS CENTENO, Sr. JOSÉ-ANTONIO 
SÁEZ LÓPEZ, Sr. RAMON CASTELLANO I ESPINOSA, Sr. ANTONI RAFANELL I 
AMAT, Sr. GABRIEL MARTORELL I VIVES, Sra. EMMA BLANCO ANGUERA, Sr. 
FRANCISCO JAVIER GARCÍA GALCERAN, Sr. ANDREU PÉREZ I LORITE, Sr. JORDI 
CALATAYUD I SANCHÍS, i Sr. MIGUEL ÁNGEL IBÁÑEZ GINER.  
 
Funcionaris: 
Secretari accidental: Sr. Joaquín García Lorca. 
Interventor : Sr. José Mª Garcia Pascual. 
 
 
En el Saló de Plens de l'Ajuntament de Gavà, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va 
reunir el Ple de l'Ajuntament el dia vint-i-sis de juliol de dos mil dotze, en sessió ordinària, 
primera convocatòria, amb la presidència del Sr. Joaquim Balsera Garcia, alcalde-president, 
concorrent els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari accidental, 
Sr. Joaquín García Lorca. 
 
Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2 
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
 
I essent les divuit hores, deu minuts, el Sr. alcalde-president, va declarar oberta la sessió. 
 
Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els 
acords següents: 
 

1 - ACTA SESSIÓ ANTERIOR 
 
Aprovar l’acta de la sessió anterior núm. 8 de data 28 de juny de 2012.  
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PART RESOLUTIVA DEL PLE  
 

 
 
 
2 - COMPLIMENT DELS TERMINIS PREVISTOS A LA LEY 15/2010, DE 5 DE JULIO, 
DE MODIFICACIÓN DE LA LEY 3/2004, DE 29 DE DICIEMBRE, POR LA QUE SE 
ESTABLECEN MEDIDAS DE LUCHA CONTRA LA MOROSIDAD EN LAS OPERACIONES 
COMERCIALES PER AL PAGAMENT DE LES OBLIGACIONS DE L’AJUNTAMENT , 
CORRESPONENT AL SEGON TRIMESTRE 2012 
 
Donar-se per assabentat de l’Informe trimestral que, en compliment dels arts. 4 i 5 de la Ley 
15/2010, de 5 de julio, de modificación de la Ley 3/2004, de 29 de diciembre, por la que se 
establecen medidas de lucha contra la morosidad en las operaciones comerciales, ha emès el 
Tresorer Municipal sobre el compliment dels terminis previstos en aquesta llei per al pagament 
de les obligacions de cada entitat local; l’informe inclou el nombre i quantia global de les 
obligacions pendents en les quals s’està incomplint el termini (art.4.3). 
 
L’Interventor municipal incorpora (art. 5.4) a l’informe, a més, la relació de les factures o 
documents justificatius en relació als quals han transcorregut més de tres mesos des de la seva 
anotació en el registre de factures a què fa referència l’art. 5 de l’esmentada Ley 15/2010, i no 
s’hagin tramitat els corresponents expedients de reconeixement de l’obligació o s’hagi justificat 
per part de l’òrgan gestor l’absència de tramitació dels mateixos.  
 
L’Informe haurà de remetre’s (art. 4.4) en tot cas als òrgans competents del Ministerio de 
Economía y Hacienda i de la Generalitat de Catalunya que té atribuïda la tutela financera dels 
ens locals. 
 

---------- 
 

Per part del sr. Victor Carnero, tinent d’alcalde del grup municipal del PSC,  es va 
fer una  exposició de l’estat del compliment de la Ley 15/2010, de lluita contra la 
morositat, en el segon trimestre del 2012, manifestant que s’havia avançant en 
l’esmentat compliment atès que s’havia passat de 907 factures pendents en 
l’anterior trimestre a 373 en l’actual. Al mateix temps va assenyalar que el temps 
de pagament de les factures corresponents al capítol 2 i 6 s’estava reduint, havent 
assolit un termini mig de pagament de 50 dies. 
 
A continuació va ser el sr. Sergio Engli, regidor del grup municipal del PP, qui va 
prendre la paraula per dir que el seu partit es congratulava que el pla de pagament a 
proveïdors establert pel govern estatal estigués funcionant a Gavà, com així ho 
demostrava el fet de passar de 210 dies de demora en el pagament de les factures a 
només 50 dies, i pel que semblava, el termini aniria baixant més. Va indicar que 
gràcies a dita iniciativa s’havia aconseguit que molta gent mantingués el seu lloc de 
treball i pogués anar subsistint. 
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3 - ORDENANÇA MUNICIPAL PER  A LA PREVENCIÓ I EL CONTROL DELS 
MOSQUITS, I PARTICULARMENT DEL MOSQUIT TIGRE (Aedes  albopictus) 
 
PRIMER .- Aprovar inicialment  l’Ordenança municipal per a la prevenció i el control dels 
mosquits, i particularment del mosquit tigre (Aedes albopictus) d’acord amb la redacció que 
consta a l’expedient administratiu. 
 
SEGON.- Sotmetre l’acord i el projecte d’Ordenança a informació pública, mitjançant un 
anunci que s’ha de publicar al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, al Diari Oficial de 
la Generalitat de Catalunya, en un dels mitjans de comunicació escrita diària, i en el tauler 
d’anuncis de la Corporació, per a la formulació de possibles reclamacions i al·legacions durant 
el període de trenta dies hàbils, a comptar des del següent a la data en què es verifiqui la 
darrera publicació en els dos butlletins oficials previstos. 
 
TERCER.- Cas que no s’hagi presentat cap reclamació o al·legació dintre del període 
d’informació pública, l’acord d’aprovació inicial esdevindrà automàticament definitiu . Si es 
presenten, se seguirà el procediment previst en els arts. 64 i 65.1 del Reglament d’Obres, 
Activitats i Serveis dels Ens Locals. 
 
QUART.- Un cop aprovat definitivament, trametre a l’Administració de l’Estat i a la de la 
Generalitat de Catalunya, en el termini de 15 dies, l’acord d’aprovació definitiva de 
l’Ordenança i la còpia íntegra i fefaent d’aquesta, i publicar-la en el Butlletí Oficial de la 
Província, inserir-la en el tauler d’anuncis de la Corporació i anunciar al DOGC la referència 
del BOPB en que s’hagi publicat íntegrament el text. Entrarà en vigor un cop publicat el text 
complet i hagi transcorregut el termini de quinze dies hàbils previst a l’art. 65.2 de la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases del Règim Local. 
 
L’acord va ser adoptat per disset (17) vots a favor (9 PSC, 3 CiU, 2 ICV-EUiA, 2 ERC-EV-IxG 
i 1 C’s), cap en contra i quatre (4) abstencions (PP), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Va intervenir la sra. Raquel Sánchez, tinenta d’alcalde del grup municipal del PSC, 
per assenyalar que l’ordenança havia estat elaborada per la Comissió 
Interinstitucional per a la prevenció i control del mosquit tigre i que, per la seva 
banda, el Consell Comarcal n’havia recomanat la seva aprovació a tots municipis 
amb la finalitat de minimitzar la proliferació de l’esmentat insecte.   
 
Seguidament, per part del grup municipal del Partit Popular, mitjançant la regidora 
Mónica Parés, es va voler remarcar que el seu grup s’abstindria en la votació de 
l’acord fins a que es publiqués l’ordenança en el butlletí corresponent, als efectes 
de poder realitzar possibles al·legacions. 
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PART DEDICADA AL CONTROL I FISCALITZACIÓ  

DELS ÒRGANS DE GOVERN 
 

 
 

PRECS I PREGUNTES 
 
En el torn de Precs i Preguntes, el sr. Alcalde va dir que no  hi havia cap pregunta formulada 
durant la passada sessió ordinària que encara restés per contestar, per la qual cosa es va procedir 
directament a donar compte i contestar els precs o preguntes que, prèviament i per escrit 
presentat més de vint-i-quatre hores d’antelació, havien estat formulades pel diferents regidors o 
grups amb municipals. Tot seguit es reflecteix a l’acta el contingut de les interpel·lacions 
formulades i de les corresponents respostes. 
 
El primer grup municipal a qui el sr. Alcalde va donar la paraula per començar a formular els 
precs o preguntes prèviament anunciats per escrit, va ser el del PP.  
 
Va prendre la paraula la regidora d’aquest grup, sra. Mónica Parés, exposant que des de l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona se’ns proposa una nova modificació de l’itinerari del servei 
d’autobús urbà de Gavà. Volem recordar que el mateix Ajuntament de Gavà va recolzar la 
primera proposta de modificació d’itinerari feta des de l’entitat i que l’únic partit que s’hi va 
oposar va ser el PP ja que el consideràvem injust per tots els veïns del Barri de La Sentiu que es 
quedaven sense servei d’autobús urbà. Hem de reconèixer determinades millores respecte a la 
primera proposta atenen que el Barri de La Sentiu seguirà tenint servei d’autobús urbà i que es 
millora la connexió amb el mercat municipal dels dimarts. És per aquest motiu que el passat 
dimarts vàrem recolzar la nova proposta d’itinerari del GA1. Però des del Grup Popular 
lamentem que des de l’AMB es vulgui limitar l’horari d’estiu d’aquest servei de l’1 de juny al 5 
d’agost. Aquest fet comportarà que la freqüència d’autobús a Gavamar sigui cada 45 minuts els 
caps de setmana i festius i de 30 minuts els dies laborables a partir del 6 d’agost. Entenem que 
durant l mes d’agost molts ciutadans de Gavà utilitzen l’autobús per acostar-se al barri de 
Gavamar i ales seves platges i per tant, creiem que hem de seguir millorant la proposta i ampliar 
l’horari d’estiu al fins el mes de setembre. Va acabar formulant el següent prec: Que el Govern 
Municipal insti, de manera immediata, a l’Àrea Metropolitana de Barcelona, a ampliar l’horari 
d’estiu del servei d’autobús urbà de l’1 de juny al 5 de setembre. 
 
Una vegada i una altra --va respondre el tinent d’alcalde, sr. José Obispo-- el seu grup ens 
apareix còmodament instal·lat en la contradicció permanent. Sembla que no siguin conscients ni 
de la situació en la qual ens trobem ni de les mesures que a cop de decret el seu partir està 
prenent des del govern central i que estan portant a l’ofec de les finances locals. Compartim 
amb vostè la proposta d’ampliar l’horari de l’autobús local durant els mesos d’estiu, de fet 
durant aquests mesos de major afluència aquest servei ja està ampliat. També som partidaris 
d’ampliar les franges horàries, les freqüències o el nombre de parades, però com vostès bé 
saben, totes aquestes mesures tenen un cost econòmic que ara per ara és difícilment assumible. 
És molt fàcil, des de l’oposició i sense majors responsabilitats, exigir l’increment dels serveis 
independentment dels costos econòmics que això pugui comportar. Al mateix temps, tots estem 
veient que on vostès governen estan fent tot el contrari en nom de l’estabilitat pressupostària, és 
a dir, retallen en sanitat, retallen en educació, retallen les prestacions a les persones en atur o 
pugen l’IVA i altres impostos. Si us plau, no utilitzi la demagògia, crec sincerament que els 
temps actuals ens reclama que tots els nostres plantejaments tinguin el major rigor possible. 
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En un segon prec, aquest cop formulat pel regidor portaveu del grup del PP, sr. Josep Llobet,  
atès --va dir--  que el proppassat 12 de juliol de 2012, la Comissió de Salut del Parlament de 
Catalunya va aprovar una proposta del Grup Parlamentari Popular per la qual es pretenia: 
Restablir el servei d’urgències continuades del CAP-Gavà 1, que va ser clausurat el passat 4 de 
juliol de 2011; Reobrir el dispensari de Gavà Mar, necessari per al barri del municipi i pels 
turistes usuaris de les platges de la zona; Completar el mapa sanitari pendent del municipi de 
Gavà a partir de la posada en marxa del projecte d’establiment d’un servei radiològic de la 
ciutat. Atenent que es tracta d’una resolució positiva pels ciutadans i ciutadanes de Gavà així 
com de les persones que ens visiten. Va formular un prec en el sentit de que l’equip de govern 
Municipal instés, de manera immediata, al Govern de la Generalitat, a donar compliment de 
Proposta de Resolució aprovada a la Comissió de Salut del Parlament de Catalunya a 12 de 
juliol respecte als centre d’atenció sanitària de Gavà. 
 
La sra. Raquel, tinenta d’alcalde, va aprofitar el prec per donar la benvinguda i celebrar, encara 
que fos amb una mica de retard, el fet de que el grup del PP es sumés al carro de les 
reinvindicacions en matèria d’allò que resultava necessari imprescindible a la ciutat com eren 
els serveis bàsics de salut. Tard, perquè feia més d’un any que s’havia tancat el servei 
d’urgències al CAP1 del municipi. Va afegir, que des de el grup que ella representava, tant a 
nivell municipal com autonòmic, s’havien presentat diferents Propostes de Resolució relatives a 
la continuïtat del dispensari de Gavamar, també va recordar que feia uns dies que el sr. Alcalde 
s’havia reunit amb el Conseller de Salut per tal de demanar que complementés el mapa sanitari 
de la ciutat, aconseguint el ferm compromís del Conseller de licitar les obres l’any vinent i 
començar la seva execució al 2014. Va desitjar que el grup del PP mantingués aquest interès 
però a l’igual que en el seu prec sol·lcitava que s’instés al Govern de la Generalitat a donar 
compliment de la Proposta de Resolució aprovada per la Comissió de Salut del Parlament de 
Catalunya també els hi va demanar que instessin al Govern de l’Estat a complir els seus 
compromisos amb la ciutadania i els municipis perquè les retallades que feia el seu grup podien 
deixar que les reivindicacions fetes --incloses les del seu grup municipal del PP—en un sac buit.  
 
 
Va tornar a intervenir el sr. Sáez, aquest cop per formular una pregunta exposant com a 
antecedents que en el anterior pleno, nuestro Grupo Municipal formuló una Pregunta sobre la 
situación legal y actuaciones, por parte de nuestro ayuntamiento, que se vienen realizando en las 
calles: Pau Claris, La Plaça Interior, Passatge Sevilla, Pablo Picasso y Passatge D` Almeria 
motivada, por la denuncia de algunos vecinos que ven restringidos su derechos para utilizar 
estos supuestos espacios públicos ante la imposibilidad, sobre todo, de poder acceder o 
estacionar sus coches. Va preguntar: ¿Cuánto se paga de IBI por estos terrenos? y ¿ cómo se 
encuentra repercutido entre sus vecinos? ¿Qué motivos existen para considerar estos pasajes y 
Plaza, de uso exclusivo de los vecinos que tienen allí sus viviendas y no permitir el acceso al 
resto de ciudadanos? ¿ Cómo se permite la permanencia en algunas de estas vías de enseres 
particulares y objetos, en aceras y calles, así como la realización de actividades privadas? 
 
L'IBI que paguen aquests veïns --respongué el sr. Obispo-- és el mateix que paga qualsevol altre 
ciutadà de Gavà en funció del valor cadastral de la seva propietat. Segons la Normativa 
urbanística del Pla General Metropolità: són de caràcter privat si bé el seu ús és col·lectiu. Amb 
data 23 de març de 1994, es va signar un conveni entre l'Ajuntament i els propietaris afectats per 
les obres de millora urbana de la plaça Interior sense perdre per això el seu caràcter de propietat 
privada. 
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En una altre pregunta, duta a terme pel regidor del PP, sr. Sergio Engli, atès –digué--  que a 
inicis de l’any 2012, molts ciutadans de Gavà varen ser sancionats per excés de velocitat a la 
carretera C-245 al seu pas pel nostre terme municipal. En aquella ocasió, molts ciutadans van 
mostrar les seves queixes i la qüestió va ser tractada a aquest Plenari. Des del Govern Municipal 
se’ns va informar de que el Servei Català de Trànsit va activar el radar instal·lat a l’esmentada 
via sense avís previ a l’autoritat municipal. Atenent que les sancions es van imposar a aquells 
vehicles que superaven els 50 km/h en una carretera recta i sense elements perillosos, calia 
revisar el límit de velocitat per tal d’adequar-lo  a les característiques del terreny.  Va preguntar: 
Quines han estat les actuacions dutes a terme pel Govern Municipal davant el Servei Català de 
Trànsit per tal de que s’estudiï el tram de la carretera C-245 al seu pas pel terme municipal de 
Gavà, on es troba instal·lat el radar per determinar la idoneïtat de limitar la velocitat a 50 km/h o 
bé estudiar la seva modificació? 
 
Com vostè comenta en la seva exposició, --va indicar el sr. Obispo-- l’ordre d’activar el radar en 
la C-245 la va donar la Generalitat. L’Ajuntament no va ser informat d’aquests fets i les 
primeres notícies van arribar de requeriments de la ciutadania i informacions dels mitjans de 
comunicació. Es van mantenir diverses reunions amb la plataforma d’afectats i amb la Direcció 
General de Trànsit  i ens van contestar en aquest sentit: Les competències executives en trànsit 
transferides per l’Estat a la Generalitat de Catalunya l’any 1997 (Llei Orgànica 6/1997 de 15 de 
desembre), i l’assignació al Servei Català de Trànsit de l’exercici d’aquestes competències (Llei 
14/1997 de 24 de desembre) ens acoten en un marc d’actuació que no podem defugir. En 
l’àmbit competencial del trànsit existeix una delimitació clara entre la xarxa viària urbana i la 
interurbana, amb una definició normativa d’ambdues realitats i la impossibilitat legal de cessió 
de les competències transferides per l’Estat a la Generalitat cap als ens local. La possibilitat 
d’establir acords de coordinació i col.laboració operativa entre cossos policials no por tenir 
efectes que superin el que estableix la Ley sobre Tráfico, Circulación de vehículos a motor y 
Seguridad Vial (RDL 339/1990 de 2 de marzo). Amb la qual cosa senyor Engli que el seu grup 
reclami també a la Generalitat de Catalunya el que vostè reclama al Ajuntament de Gavà en 
virtut de l'estreta col·laboració i acords que estan tenint els dos grups polítics en el parlament de 
Catalunya.  
 
Per acabar el torn del grup del PP, el sr. Engli va expressar que el dissabte 21 de juliol es va 
celebrar a la Torre Lluch el “Street Festival” en el qual un grup de joves podien practicar l’art 
del grafiti a panells instal·lats per a l’ocasió. A més, la música hi va ser present amb la presència 
de grups de música a l’escenari del Parc i com a decoració de l’esmentat escenari, es podia 
visualitzar un grafiti en el que es podia llegir “Políticos Corruptos”... Element també present en 
moltes de les actuacions musicals que s’hi van dur a terme. Els participants, pintaven , 
escoltaven música i consumien tabac i cànnabis en una zona propera a l’àrea de jocs infantils de 
la Torre Lluch vulnerant la Llei. Per tot l’exposat, va preguntat: Quin és el capteniment del 
Govern Municipal sobre el Street Festival celebrat el dissabte 21 de juliol a la Torre Lluch,  així 
com la valoració que fa de que una celebració costejada per aquest Ajuntament es dediqui a 
donar una imatge tergiversada de l’activitat política, es consumeixi tabac i cànnabis a zones 
properes a àrees de joc infantil? Quin va ser els cost total del “Street Festival” desglossat per 
conceptes?   

La sra. Emma Blanco, tinenta d’alcalde, va respondre a la pregunta dient que l’Street Fest, és un 
festival que reuneix diverses disciplines englobades en el terme de Cultures Urbanes com  el 
break, l’skate, el graffiti, el rap, el parkour, el hip hop... i que neix amb la participació i 
implicació dels joves i les joves des del disseny de l’activitat, l’execució i l’avaluació.  A més a 
més, es una activitat que compta amb la col·laboració de la Diputació de Barcelona. Fins a dia 
d’avui i des de l’any 2007 s’han realitzat 9 edicions d’aquest festival, 
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 tant a l’hivern com a l’estiu, en diferents espais de la ciutat. Els canvis de lloc s’han anat 
adaptant per les diverses propostes dels i les joves en les valoracions i per poder acomplir 
alguns dels objectius com el d’oferir eines a la ciutadania per a conèixer i entendre les claus de 
la cultura urbana i possibilitar la desmitificació de determinats col·lectius. Els objectius dels 
programes de cultura urbana son: Oferir i promoure entre els i les adolescents i joves, una 
plataforma d’ acció per a entendre i disfrutar el moviment cultural urbà que s’articula al voltant 
de diferents disciplines: la música, l’art, la dansa, l’esport; Posar a l’abast dels i les joves, 
espais, recursos i infrastructures adequades per la pràctica de les diferents disciplines de la 
cultura urbana; Donar suport a les iniciatives de les entitats i col·lectius que enfoquen la seva 
activitat al voltant  de la cultura urbana (break dance, skate, graffiti..) participant conjuntament 
en la realització de projectes i activitats; Formar i dinamitzar als i les joves per què siguin 
protagonistes del disseny i la implementació del projecte;  Fomentar el treball en xarxa entre els 
diferents col·lectius i entitats que treballin en l’àmbit de la cultura urbana; Oferir eines a la 
ciutadania per a conèixer i entendre les claus de la cultura urbana i possibilitar la desmitificació 
de determinats col·lectius. La Torre Lluch es un espai on tradicionalment, a banda de la seva 
utilització com a zona de restauració amb el bar i zona infantil, es un parc públic on  son 
programades diferents activitats culturals com a concerts, activitats de cultura popular, cinema, 
dansa, retransmissió de partits de futbol, etc... on prima com en aquest Festival, la voluntat 
respectuosa i cívica en el seu conjunt, tot i que a vegades, pot haver actituds individuals que no 
ho siguin L’Ajuntament de Gavà donant compliment del article 15 de la Carta de Salvaguarda 
de Drets humans a la ciutat en el seu article respecte al Dret a la Cultura en totes les seves 
expressions, manifestacions i modalitats va donar resposta a aquesta demanda d’una part del 
col·lectiu jove de la ciutat de mostrar les disciplines de les cultures urbanes posant a disposició 
un espai en igualtat de condicions per a tothom. L’actitud incívica i les manifestacions 
desafortunades d’algunes persones a títol individual no tenen cap recolzament de l’Ajuntament 
de Gavà. En aquest sentit, l’Ajuntament mostra el seu rebuig davant d’aquestes actituds 
lamentables que aprofitant-se d’una activitat que reforça i implica les relacions dels joves a la 
ciutat, i mostra diferents cultures des d’una vessant formativa i enriquidora del teixit social, 
utilitzen aquest espai per potenciar totalment els valors contraris al esperit del propi festival. 
L’Ajuntament de Gavà mostra les seves disculpes davant d’aquest fets en el sentit que les 
actituds individuals d’algunes persones puguin haver destorbat la convivència en un espai 
públic de la ciutat. Aquests fets seran tinguts en compte per a futures programacions si s’escau, i 
seran avaluats i treballats amb els propis joves implicats. Per altra banda, el cost total de 
l’activitat va ser de 1.475 euros, el qual es desglossa de la següent manera: Dinamització tallers 
de graffiti, Muntatge del mur per l’exhibició de graffiti a l’escenari i Material per pintar i sprays 
de graffiti van anar a càrrec de l’Ajuntament i de la Diputació de Barcelona amb un cost de 295 
euros per cadascú. La sonorització dels concerts sumava la xifra de 885 €, cost que va ser 
sufragat per l’Associació GASK, a través de la subvenció rebuda per l’Ajuntament de Gavà, per 
al projecte Street Fest, amb la qual cosa, la depesa per l’Ajuntament ha estat únicament de 295 
euros. 

 
 
Acabat el torn corresponent al Grup del PP es va iniciar el del Grup municipal de CiU on els 
seus membres van prendre la paraula per a formular oralment els precs o preguntes formulats 
prèviament per escrit amb, si més no, vint-i-quatre hores d'antelació al començament de la 
sessió.  
 
Mitjançant la primera intervenció d’aquest grup el regidor, sr. Gabriel Martorell, va exposar que 
aquest Grup Municipal de Convergència i Unió ha rebut queixes de ciutadans i entitats, per la 
tala d’arbres que ha tingut lloc a la zona de La Sentiu en aquests darrers quinze dies. Aquesta 
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actuació s’ha dut a terme d’una manera totalment irresponsable i per defecte perillosa, doncs 
encara a dia d’avui es pot visualitzar tota la brossa forestal al mig del bosc amb el greu risc 
d’incendi que això suposa especialment en aquesta època d’estiu en la que ens trobem. Va 
preguntar: Qui havia efectuat aquesta tala, a iniciativa de qui i amb quins criteris de gestió 
forestal s’havia efectuat? 
 
Va prendre la paraula el sr. Obispo, per expressar que dir que les actuacions s’han dut a terme 
d’una manera totalment irresponsable i perillosa és una apreciació seva: Crec que és totalment 
alarmista i sense cap fonament. L’actuació a la zona de la Sentiu s’ha fet fora del Parc Natural 
de Garraf, concretament en zona urbana. Els treballs són fruit d’un conveni amb una empresa 
especialitzada en treballs forestals, i que no ha suposat cap cos al nostre Ajuntament. El 
Departament de Medi Ambient de l’Ajuntament ha supervisat les actuacions a realitzar. En el 
sentit de definir les zones i les recomanacions necessàries per dur a terme les tasques de 
manteniment i neteja com són: retirar els arbres morts, talar els exemplars vius però que 
entorpissin el creixement dels del costat, neteja de les males herbes, obertura d’alguna pista, etc.  
Tot plegat, amb la finalitat de deixar la densitat d’arbres que indica el vigent estudi d’Impacte 
Ambiental del Pla de Ponent. Aquest mateix tècnic ha fet un seguiment dels treballs, 
conjuntament amb la tècnica de Protecció Civil i amb les comprovacions diàries dels 
components de l’ADF de Gavà. Aquests treballs no es van iniciar fins a disposar del 
corresponent permís, encara en vigor, dels Agents Rurals de la Generalitat, aquest permís ens 
permet executar el treballs en qualsevol època de l’any segons el seu criteri. Cal afegir de tota 
l’actuació s’ha fet prenent, lògicament, les mesures de seguretat necessària: presència d’una 
cuba d’aigua, extintors portàtils i motxilles individuals tal i com preveu la normativa. En 
aquests moments s’està acabant la primera fase recollint les restes forestals i els treballs es 
reprendran al setembre 
 
 
En una nova pregunta, també efectuada pel sr. Martorell, atès --va dir-- que s’ha fet públic ja fa 
un temps enrere, per part del propi Alcalde de Gavà, Sr. Joaquim Balsera, també per via dels 
mitjans de comunicació, la intenció i projecte polític de executar una divisió territorial a efectes 
d’atenció i gestió política, per la qual es crearien les figures de regidor de barri per tal d’apropar 
la gestió municipal a la nostra ciutadania i enfortir una relació de proximitat amb aquesta. Va 
preguntar: Quan ho pensa fer? 
 
El sr. Alcalde va intervenir per donar contesta a la pregunta, manifestant que en el proper mes 
de setembre s’anirien desplegant dites regidories però per fer-ho s’havien d’habilitar els espais, 
per la qual cosa, es començaria a realitzar de manera progressiva a partir del mes de setembre.  
 
 
Per part del regidor de CiU, sr. Antoni Rafanell, es va exposar que fent el seguiment del que fa 
referència a la nostra ciutat de Gavà en quant al Pla Metropolità de Suport a les Polítiques 
Socials Municipals 2012-2015 i del Pla d’Inversions Metropolità del mateix període de l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona, comptabilitzem una assignació total de 797.100,00 € pel que fa al 
primer Pla esmentat amb una assignació anual de 199.275,00 € i pel que fa al segon Pla, una 
assignació total de 3.494.019,20 € dels quals per al termini anual corresponen 873.504,80 €. Va 
formular la pregunta: Ens poden concretar com es distribuiran aquestes partides dins el municipi 
de Gavà amb quines prioritats establertes? 
 
La resposta a la pregunta va ser donada pel sr. Victor Carnero, 1r tinent d’alcalde, qui va 
informar que en relació al Pla d’Inversions metropolità 2012-2015 van plantejar a l’AMB 
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inicialment tres actuacions pendents de la seva concreció i ratificació prèvia a la incorporació al 
nostre programa d’inversions. El Pla Metropolità de Suport a les Polítiques Socials, va ser creat 
des del mon local per compensar el dèficit de les altres administracions supramunicipals en 
polítiques actives d’ocupació. Aquest pla  té per objecte crear i diversificar l’activitat econòmica 
i generar llocs de treball en el territori. En aquests moments estem treballant amb l’AMB en la 
definició del criteris i principis reguladors de la convocatòria.  
 
 
En una nova pregunta, va ser el regidor i portaveu del grup de CIU, sr. Ramon Castellano, qui 
va posar com a antecedents que durant la primera quinzena d’aquest mes de juliol, el govern 
local de l’Ajuntament de Gavà feia públic a través de diferents medis de comunicació tant 
municipals com supramunicipals, de la presentació d’un pla per estar-s’hi d’un 10% en 
funcionament i estructura municipal. Una centralització de serveis i supressió d’organismes per 
tal d’estalviar. Una mesura, en la que afirmen públicament que no inclou acomiadaments 
(esperem que amb els que han hagut fins ara ja hagin tingut prou) i que preveu millorar la 
productivitat. El fet és que 49% dels regidors i per tant, representants electes de la ciutadania de 
Gavà, autoritats locals amb tota la càrrega de responsabilitat que això comporta, la meitat menys 
un dels que formem aquest Consistori, és a dir, tota la oposició, ens vàrem assabentar com ho 
fem normalment per la manera de fer d’aquest govern, al mateix temps que ho pot fer un ciutadà 
de Maó o de Villanueva de los Infantes. Va preguntar: Ho troben normal? 
 
El govern de la ciutat –respongué el sr. Victor Carnero-- va contestar ha apostat, des de fa anys, 
per una administració receptiva adaptada al entorn, amb uns serveis municipals de qualitat que 
assegurin la creació de valor públic per a les persones. El moment de crisi actual obliga a les 
entitats locals del nostre país a dur a terme una reflexió sobre la despesa, els ingressos i la gestió 
en les seves organitzacions, no en clau de retallada, com ho fan algunes administracions que 
vostè coneix molt bé,  sinó en clau de la necessitat de millorar encara més la gestió i fer-la més 
eficient. Aquest Equip de Govern no vol ser aliè a aquesta reflexió i vol situar-se al capdavant 
dels canvis que cal emprendre en l’àmbit de les administracions i en concret en el món local. 
Així, el que està clar és que ara s’imposa la racionalització econòmica i el foment de l’estalvi 
més que mai si es vol seguir donant una resposta ràpida i satisfactòria a les principals demandes 
i necessitats de la ciutadania. Aquesta resposta d'adaptació al nou entorn s'articularà al nostre 
Ajuntament a través del Pla GAVÀ 21, una eina de planificació de la que es dota el govern de la 
ciutat per tal de pensar i implementar les millors estratègies que permetin a l'Ajuntament 
optimitzar i dedicar els recursos escassos de manera més eficient pel que es consideri més 
important des del punt de vista polític i ciutadà. Un conjunt de mesures que han de servir per 
guanyar més eficiència i millorar la productivitat mitjançant l’impulso de l’administració 
electrònica i la incorporació de les noves tecnologies en l’atenció ciutadana, i una millor gestió 
dels recursos humans. Una iniciativa que pretén millorar les condicions i la productivitat de tots 
els empleats municipals i també contribuir a treballar millor per  a la ciutadania de Gavà. La 
iniciativa es va presentar al directius i a la resta dels treballador municipals a traves de diverses 
sessions informatives. Aquest matí també es va explicar als portaveus dels grups municipals. 
Per finalitzar la seva pregunta em sembla una referència molt poc legitimada venint del partit 
qui governa a Catalunya i que ha protagonitzat  4 retallades en poc mes d'un any, cap d'elles ni 
consensuada ni informada a l’oposició, amb els seus corresponents ajustos de capítol I, d’escàs 
èxit a nivell de gestió, segurament perquè la seva formació no sap encara quin sector públic 
volen pel segle XXI; però que ha aconseguit, això si, retallant també subvencions i el 
coofinançament establert d’alguns serveis públics escanyar més les tresoreries municipals. 
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Després de la resposta donada al regidor de CiU el sr. Alcalde va voler contestar personalment a 
la pregunta de “si ho trobaven normal”, assenyalant que en aquests moments es tractava d’un 
Pla intern, i que quan esdevingués executiu disposarien de totes les oportunitats per conèixer-lo, 
participar en les comissions informatives i en els acord de Ple. Va recordar que, dintre de les 
tasques dels governs, estava la de dissenyar les seves actuacions de manera interna, i que, per 
exemple, ell com a alcalde desconeixia la intenció o no del Govern de la Generalitat d’ubicar 
Eurovegas a la ciutat de Gavà o en les del voltant i això que considerava que era un projecte 
d’envergadura suficient com per saber-ne alguna cosa atès que afectava a un col·lectiu molt més 
important, de prop de 700.000 persones. Per aquests motius va voler reiterar, que a nivell 
institucional, era una tasca habitual que es desenvolupés una qüestió i que un cop madurada es 
comencés a comentar per tal de buscar el màxim consens. Per tant, i en resposta a la pregunta, 
va respondre que trobava la situació normal, atès que era una manera de procedir usual en el 
conjunt del governs.  
 
 
Un cop finalitzat el torn del grup municipal CiU, va començar el corresponent al grup municipal 
d’ERC-EV-IxG. 
 
En una primera intervenció el regidor d’aquest grup, sr. Jordi Calatayud, va indicar que s’estan 
donant alguns casos de venda ambulant al nostre municipi i la sensació del comerç local es que 
hi ha una certa permissivitat ja que ens consten diverses denuncies a la policia municipal i la 
situació es repeteix, hi ha vehicles que estan identificats i amb altaveus ofereixen els seus 
productes als nostres carrers pràcticament totes les setmanes. La venda d’aquests ambulants al 
no estar controlada crea indefensió al client i un perjudici als comerciants, que si paguen els 
seus tributs i taxes al nostre municipi. En un altre ordre de coses estem en una situació 
econòmica molt difícil per tothom, hi ha empreses que estan passant per greus dificultats, les 
empreses de la ciutat de Gavà no son cap excepció, però això, no disculpa l’ incompliment de 
les lleis. Es dona la situació que alguns dels nostres comerços no ho fan i això perjudica la 
imatge que donem als veïns i visitants. Un exemple clar ha estat en festa major, alguna botiga 
aprofitant l’activitat de la Fira d’atraccions va obrir les seves portes el dia de Sant Pere fins altes 
hores de la nit. Incomplint l’obertura dels dies festius i l’horari de tancament dels establiments 
comercials. Per aquest motiu, el grup que representem formula el següent: Prec: Instem el 
govern local a: Identificar i eliminar dels nostres carrers la venda ambulant existent, que tan 
perjudica als comerços de la ciutat; Advertir d’ofici i sancionar, si cal, els establiments 
comercials que incompleixin la legislació vigent en matèria de comerç per aconseguir un 
comerç de qualitat respectuós amb els seus treballadors i clients. 
 
La tinenta d’alcalde, sra. Sánchez, va respondre que puntualment es poden donar casos com el 
que vostè explica al primer paràgraf de la seva pregunta, però també és cert que no hem rebut 
cap queixa de les associacions de comerciants de la nostra ciutat en relació a la venda ambulant. 
No obstant, ens consta que des de la Policia municipal sempre s’ha actuat per fer complir les 
Ordenances municipals. En quant a què alguna botiga va obrir durant la Festa Major de Sant 
Pere fins a altes hores de la nit, no tenim cap constància. Però en el cas que fos una botiga 
d’aliments de menys de 150 m2, podia estar oberta ja que la norma que regula els horaris 
comercials així ho permet. A més, ha de tenir en compte que des de l’entrada en vigor del Reial 
Decret Llei 20/2012 de 13 de juliol de mesures per garantir l’estabilitat pressupostària i de 
foment de la competitivitat: “Tots els comerços podran obrir un màxim de 90 hores a la setmana 
en lloc de les 72 actuals i estableix la plena llibertat horària per tots els comerços de menys de 
300 m2”. Per la qual cosa, a dia d’avui, els comerços de qualsevol tipus de producte amb la 
limitació dels 300 m2 màxim i que no pertanyin a grans cadenes o franquícies, gaudeixen de 
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llibertat d’horari. En quant al seu prec, prenem nota i tant per part de la Policia municipal com 
per part dels diferents serveis d’inspecció municipals es continuarà actuant per fer complir la 
Normativa vigent en tot moment. 
 
 
En un nou prec, també formulat pel regidor, sr. Calatayud, atès --va dir-- que hem observat 
grans grups de joves organitzant torneigs de futbol als patis de les escoles tancades per 
vacances, hem tingut noticies dels incidents produïts per un grup reduït d’aquests. També sabem 
que l’Ajuntament, per intentar evitar aquestes destrosses, ha fet retirar dels patis de les escoles 
municipals totes les porteries. Amb aquesta decisió, entenem que es descarta reprendre el 
programa de patis oberts, que tan bons resultats va donar els anys anteriors. Cal tenir en compte 
que aquests equipaments constitueixen una oportunitat única per a molts joves i adolescents de 
la ciutat, que en temps d’oci no poden accedir a cap altre entreteniment. Per aquest motiu, va 
pregar: Demanem al govern municipal que realitzi les reclamacions a les asseguradores per 
rescabalar de les pèrdues a la comunitat educativa, tan en el continent, portes fetes malbé, com 
en el contingut, material desaparegut i que torni ha considerar la decisió de treure les porteries  
de les pistes esportives de les escoles municipals, i que es reprengui el programa de patis oberts, 
tal com va ser programat en anys anteriors, com a mitjà per controlar els joves i adolescents que 
entren a les escoles. 
 
La resposta va anar a càrrec de la regidora, sra. Maite Martí, qui va informar que els usuaris 
d’aquests espais als que fa referència la seva pregunta no eren, majoritàriament, residents a la 
nostra ciutat, i que feien un mal ús de les instal·lacions. Davant aquesta constatació es va 
determinar treure les porteries dels espais esportius dels centres educatius. En relació als precs 
concrets, l’informo que ja s’han tramitat les denúncies oportunes per la reparació o reposició 
dels elements malmesos. En relació als patis oberts, s’estudiarà la seva reobetura en funció de la 
disponibilitat existent. Malgrat tot, i com vostè ja coneix, l’ús dels espais esportius dels centres 
educatius no està exempta de dificultats, que amb la col·laboració de tothom anem solventant. 
 
El sr. Alcalde va voler fer una observació en relació al següent prec que es disposava a formular 
el grup d’ERC-EV-IxG, en el sentit de que com es presentaven trenta actuacions va proposar 
que les mateixes fossin debatudes juntament amb l’equip de govern a partir del mes de 
setembre, amb l’objectiu d’aprofundir sobre les mateixes, atès que es tractava més bé d’un 
programa elaborat amb propostes de caire cultural, que no pas un prec, considerant que era 
aquesta l’essència que perseguia el grup d’ERC-EV-IxG presentant-lo. Va indicar que la 
presentació d’aquest prec amb trenta punts equivalia al fet d’haver presentat trenta precs, quan 
només es podien presentar cinc per grup. Per tot això, va posar en la consideració del grup 
proposant la decisió de realitzar-ho.  
 
Va tornar a intervenir el sr. Calatayud, per dir que el seu grup estava d’acord amb la proposta 
feta pel sr. Alcalde,  atenent a que eren coneixedors que es tractava d’un tema extens. No 
obstant l’anterior, va anunciar que passaria a llegir els antecedents del prec manifestant que que 
des de fa mesos, el grup municipal d’Esquerra Republicana, Els Verds i Independents per Gavà 
està treballant amb desenes de persones independents del teixit social per elaborar propostes 
treballades destinades a reactivar Gavà. Fruit d’aquest treball participatiu va sorgir el prec amb 
idees i propostes per reactivar la Fira d’Espàrrecs, que vam presentar al Ple Municipal de Març. 
Els darrers mesos, hem estat treballant el turisme cultural, com a possible jaciment d’ocupació 
per a la ciutat, i font de noves activitats econòmiques. I és que, tot i la privilegiada situació 
geogràfica del terme de Gavà, a cavall del Parc Natural del Garraf i els Espais Naturals del 
Delta del Llobregat, amb més de 3 quilòmetres de platja a només 20 quilòmetres de Barcelona, i 
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malgrat disposar d’un important conjunt patrimonial com les mines neolítiques de can Tintorer, 
el castell d’Eramprunyà, i altres elements com ara el refugi antiaeri de la guerra civil de la 
Rambla, masies escampades pel terme, i un Museu que, comptant les visites escolars, és el 
segon de la demarcació de Barcelona –exclosa Barcelona ciutat–, el cert és que el sector turístic 
no ha tingut, ni té, a Gavà, una importància econòmica determinant, semblant o comparable a la 
que pugui tenir en municipis veïns com ara Castelldefels o Sitges. Tot i que al llarg dels darrers 
anys s’han fet inversions en patrimoni, o s’han endegat projectes ambiciosos com el Parc 
Arqueològic, o la mateixa adquisició i consolidació del castell d’Eramprunyà, ha mancat una 
connexió econòmica que permeti un retorn important en forma d’ingressos provinents del 
turisme, de les despeses realitzades. Cal tenir present que, de mitjana, el retorn o rendiment de 
les inversions en patrimoni, a través del turisme cultural, assoleix el 300%, i s’arriba fins i tot en 
algun cas al 700%. Cal tenir present, a més, que el turisme, i especialment el turisme cultural, 
directament relacionat amb la cultura i el patrimoni natural i històric, va en augment a tot el 
món, i que per a aquest 2012 s’espera superar, en l’àmbit mundial, els 1.000 milions de turistes; 
és a dir, que un de cada sis habitants del planeta farà turisme al llarg de l’any. També és cert  
que el turisme és cada cop més exigent, demana cada cop més serveis, tria la preservació del 
medi natural, social i cultural, i prefereix indrets nous i poc massificats. Un turisme que fa 
estades curtes, es mou en transport aeri, però també en transport terrestre i marítim, i selecciona 
les experiències. Un turisme, a més, que cada cop més tendeix a seleccionar el lloc a visitar 
guiant-se d’una diversitat de motius cada cop més gran, de forma gairebé personalitzada, cosa 
que invalida els mètodes tradicionals de promoció turística. Per això, la potenciació del turisme 
cultural a Gavà precisa de la diversitat i l’especialització, del desenvolupament de serveis, de la 
preservació de l’entorn, i té el repte d’aprofitar la proximitat de Barcelona i del port i aeroport. 
Només unint especialització i qualitat es podrà crear una oferta competitiva en aquest nou 
turisme de què estem parlant. Així mateix, cal treballar per enfortir el turisme de proximitat, 
aprofitant la proximitat a Barcelona i altres grans ciutats del país, per tal d’aconseguir i enfortir 
un turisme desestacionalitzat, que vingui a Gavà durant tot l’any i no només a les nostres platges 
durant els mesos d’estiu. El terme municipal de Gavà forma part de dos espais naturals 
protegits: el Parc Natural del Garraf i les reserves natural del Delta del Llobregat. Dos exemples 
de patrimoni natural encara força desconegudes per molta ciutadania, però que de forma 
especial no els relacionen amb la nostra ciutat. Cal fer arribar les singularitats locals en els 
segments de públic que tenen interès en la riquesa arqueològica i monumental, els museus, el 
patrimoni industrial miner, la gastronomia, la geologia i l’espeleologia, el senderisme, el 
paisatge... I això es pot fer mitjançant actuacions que no necessàriament suposen una gran 
despesa, sinó que es poden portar a terme bé amb el suport d’institucions supramunicipals, bé 
amb l’ajuda d’entitats del municipi. Per exemple: rutes i itineraris, adequació de monuments, 
integració en xarxes turístiques existents, presència a internet i a les guies turístiques, 
desenvolupant serveis específics. Sobta, per exemple, que el Museu de Gavà, amb la seva 
Venus, no estigui integrat al circuit internacional de museus i espais miners, o a la proposta 
cultural de Turisme de Catalunya titulada “Art rupestre”; o que el castell d’Eramprunyà no 
formi part de la proposta de Turisme de Catalunya titulada “Castells de Frontera”. Sobta també 
que, en tot el terme municipal, tot i ser una de les portes d’accés al parc natural del Garraf, no 
existeixi cap espai habilitat per a l’estada d’autocaravanes un dia o dos, un públic fidel que 
acostuma a deixar diners als indrets on s’atura en procurar-se queviures de producció local i 
altres productes propis. Sobta, en definitiva, que l’oficina de turisme que fa dos anys es va 
instal·lar a Gavà Mar només s’obri els estius, i que a més ni tan sols tingui fulletons ni 
informació específica divulgativa del patrimoni local en diversos idiomes. Sobta, també, que no 
existeixi cap web municipal que promogui el nostre patrimoni cultural, històric i natural en els 
idiomes més utilitzats pels turistes que visiten Catalunya. En definitiva, cal una promoció 
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seriosa i activa del patrimoni local, amb vistes al turisme internacional, però també el del país. 
L’un i l’altre.  
 
Es van donar per reproduïdes les trenta propostes d’actuació: 
 

1. Sol·licitar la inclusió del museu i del castell d'Eramprunyà dins les propostes culturals 
de Turisme de Catalunya, vinculats, respectivament, a "Art rupestre" i "Castells de 
Frontera". Actualment només les mines de can Tintorer es promocionen dins de 
Turisme de Catalunya vinculades a la ruta de la mineria, la inclusió del Museu (amb la 
Venus de Gavà) o el castell a d’altres rutes, optimitzaria la selecció necessària del 
públic interessat. 

2. Treballar en una oferta del Museu i Parc Neolític com un tot, començant per la 
presència de panells informatius creuats a les dues seus, malgrat que es mantingui que 
el Parc continuï sent d’entrada de pagament. 

3. Estudiar ofertes combinades de visita comentada al castell, dinar a restaurants 
gavanencs que vulguin afegir-se a la promoció, i posterior visita comentada al parc 
neolític i Museu, coincidint amb el segon diumenge de cada mes. 

4. Impulsar la participació del Museu de Gavà/Parc neolític en el procés del futur nou 
Museu Nacional d’Història de Catalunya que promou el Govern, i treballar en l’impuls 
de sinèrgies (promocions creuades, tiquets combinats...) amb altres espais 
d’interpretació de la nostra prehistòria, Poblat neolític la Draga de Banyoles, poblats 
ibèrics de ca n’Oliver (Cerdanyola) i Olèrdola, integrats també a ArqueoXarxa, com a 
possible pas previ a la creació d’un carnet de descomptes com el que ja disposen els 
centres de l’actual MNACTEC. 

5. Incloure les mines a les rutes turístiques europees de museus miners, en el marc del 
projecte European Network of Mining Regions (ENMR). 

6. Organitzar activitats al carrer, durant la Festa Major, Sant Nicasi i Fira d’Espàrrecs, 
entre d’altres fites del calendari, vinculades amb el neolític, com elements de promoció 
del Parc, seguint exemples com les festes prehistòriques que s’organitzen anualment 
des del Museu de Talteüll-Centre Europeu de Prehistòria. En aquest sentit, plantejar la 
conveniència d’un agermanament amb el municipi de Talteüll (Rosselló). 

7. Impulsar la cooperació supramunicipal per oferir productes turístics basats en els 
castells del massís de Garraf-Ordal. 

8. Impulsar la cooperació amb el Parc del Garraf a través d’iniciatives com “el parc a 
taula”, tot aprofitant la proximitat a Gavà de diversos cellers de la DO Penedès. 

9. Promocionar un dels itineraris del Parc del Garraf, el que recorre diverses masies de 
la població fins arribar a la Clota, tot dotant-lo de senyalització informativa. 

10. Acordar amb Adif que l’estació de ferrocarril es doti d’un panell informatiu sobre el 
Parc Neolític i altres punts d’interès de Gavà, en diversos idiomes. 

11. Instal·lar panells informatius similars en punts neuràlgics del passeig marítim, així com 
al complex Barnasud. 

12. Estendre als restaurants de Gavà que encara no en formen part –tots menys tres-- la 
iniciativa “Sabors de l’Horta” que promou la cuina feta amb productes dels camps del 
Baix Llobregat. 
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13. Evitar cap avenç més en la urbanització del turó del Calamot i zona de can Valls de la 
Roca, tot considerant-lo parc arqueològic en potència, amb restes ibèriques i romanes 
que poden completar un ventall patrimonial especialment atractiu. Cal preservar el 
valor paisatgístic com un atractiu important, que diferencia Gavà d’altres localitats 
metropolitanes que no han sabut preservar les seves belleses naturals. 

14. Obrir oficina de turisme tot l'any, localitzant-la al Museu, on ja existeix un servei de 
recepció, però que es limita al propi Museu. 

15. Retolar, adaptar el web i editar fulletons de promoció del patrimoni local en anglès, 
francès, italià, alemany, rus, xinès i japonès. Actualment al web patrimonigava.cat hi 
apareix només català i castellà. Cal tenir en compte que el turista patrimonial que 
visita Catalunya parla més francès i alemany que no pas anglès. 

16. Gravar audioguies en aquests idiomes, descarregables a l'smartphone, i desenvolupar 
una aplicació (app) que inclogui els diversos serveis turístics de Gavà (itineraris, 
museu, comerç, restauració...) geolocalitzats, com ja disposen poblacions properes com 
Sitges. 

17. Crear d'una unitat de màrqueting i promoció, que dediqui almenys una persona a temps 
complet a aquestes funcions. 

18. Incorporar una guia imprimible a l’itinerari a l’estany de la Murtra i la pineda de la 
Maiola al web del consorci dels espais naturals del Delta del Llobregat, ja que és 
l’únic que no en té, i acordar sinergies de promoció amb les altres ciutats per on 
recorren altres itineraris: Sant Boi, Viladecans i el Prat. 

19. Promoure el coneixement del valor patrimonial dels espais naturals litorals de Gavà, 
aprofitant el 25è aniversari de la declaració de les reserves naturals del Delta del 
Llobregat. Dissenyar productes (visites i activitats) específicament adaptats i dedicats 
als interessos de cada col·lectiu nacional, que posin en relació el passat de Gavà amb 
la seva pròpia història i amb allò que cadascú busca quan viatja a Catalunya. 

20. Dissenyar estratègies per atreure i canalitzar públic amb interessos específics que 
puguin conduir al museu, des de la gent que s'interessa per l'arqueologia, o pels 
neolítics, fins a enginyers o treballadors jubilats de mines, que poden quedar fascinats 
pel sistema miner neolític, per posar un exemple. 

21. Formar el personal d'atenció al públic per tal que pugui atendre els visitants, almenys, 
en català, castellà, francès i anglès. 

22. Potenciar la història gavanenca a partir d’històries teatralitzades, desenvolupant el cas 
aïllat de la que organitza cada estiu el Centre d’Història local. 

23. Insertar informació extensa sobre el conjunt patrimonial de Gavà als principals webs 
de viatges (TripAdvisor,..), i en cadascun dels idiomes esmentats. 

24. Trametre informació personalitzada a cadascuna de les empreses editores de les guies 
de viatges més populars a cada país, sempre en el seu idioma. En el cas de les guies 
més importants, es pot plantejar una invitació a visitar les instal·lacions. 

25. Organitzar visites formatives als responsables dels sectors del comerç i la restauració 
gavanenca per donar-lis a conèixer l’atractiu del patrimoni natural i històric de Gavà. 

26. Distribuir fulletons i pòsters als hotels, càmpings i oficines de turisme de l'Àrea 
Metropolitana, i control sistemàtic que n'hi hagi sempre a l'abast, així com tiquets 
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descompte per als seus clients. Fer-ho també en el cas de restaurants locals, comerços 
de tota la ciutat i centres lúdics de Barnasud (cinemes, bolera...). 

27. Contactes amb tour-operadors que ofereixen excursions des de Barcelona per als 
turistes, per tal d'incloure Gavà i el seu patrimoni en la seva oferta. 

28. Adaptar un petit espai, a Bruguers o a la Sentiu, per al turisme de caravanes –dues o 
tres places–, amb permís per estar-s'hi com a màxim una setmana. Es podria cobrar 
l’estada per dies, per evitar que esdevingués un campament permanent. 

29. Promoure el cicloturisme i les excursions a cavall pels espais naturals del Delta, parc 
agrari i Parc del Garraf, a través del contacte amb associacions ciclistes nacionals i 
internacionals, i amb les hípiques radicades al terme municipal, respectivament. 

30. Impulsar la programació estable de teatre familiar, compatible amb el fet que l’Espai 
Maragall sigui un centre de producció teatral per a infants i joves, en col·laboració 
amb el grup local de la Fundació Xarxa d’espectacles infantils i juvenils; així com 
treballar per a que sigui un dels espais del programa “Anem al Teatre” impulsat per la 
Diputació de Barcelona, tot col·laborant amb l’Atrium de Viladecans, amb qui 
esdevindria una oferta complementària que atrauria infants i joves de fora de Gavà. 

 
Per concloure el prec, el sr. Alcalde es va fer ressò de la visita del Conseller de Cultura en la 
que l’ajuntament li va mostrar el seu interès per fomentar el turisme cultural de la ciutat. 
 
 
El regidor i portaveu del grup d’ERC-EV-IxG, sr. Pérez Lorite, va posar com a antecedents que 
des de finals de l’any 2011, l’Associació de Veïns de ca n’Espinós ha posat en marxa el 
programa “Aquí hi ha gana”, que atén, a través de la distribució d’aliments procedents del Banc 
d’Aliments, a una cinquantena de famílies del barri que fins aquell moment no rebien l’atenció 
necessària per part dels serveis socials municipals. El programa es porta a terme amb l’ajut 
desinteressat de persones voluntàries, i a més fomenta la implicació, l’autonomia i l’autogestió 
per part dels beneficiaris, que se senten per primer cop no subjectes passius d’una atenció 
caritativa, sinó subjectes actius en un programa solidari. Després d’un llarg procés 
d’homologació, iniciat el 7 de novembre de 2011, el passat 26 de juny de 2012 la Generalitat va 
atorgar l’autorització administrativa a l’esmentat programa, va incloure l’entitat promotora al 
Registre d'Entitats, Serveis i Establiments Socials, en la Secció Serveis i establiments d' atenció 
social primària, i va inscriure el servei ofert pel programa “Aquí hi ha gana” als registres 
corresponents. Val a dir que el procés d’homologació va incloure una visita a les instal·lacions 
de l’entitat on es guarden els aliments el 13 de juny, que va merèixer un informe favorable de la 
Inspecció de Serveis Socials de la Generalitat de Catalunya. En paral·lel amb aquests tràmits, 
l’Ajuntament de Gavà havia emès una ordre per deixar d’utilitzar el local on l’entitat guarda els 
aliments, per considerar que no oferia garanties de salubritat. Inicialment, l’ordre obligava a 
desallotjar el local el 15 de juny. Després que l’entitat fes pública la situació, l’Ajuntament va 
prorrogar, mitjançant escrit del mateix 15 de juny, per tres mesos, la data límit per desallotjar el 
magatzem d’aliments del programa “Aquí hi ha gana”. Nosaltres hem pogut visitar el local on 
es guarden els aliments, i es tracta d’un local ventilat, net i en perfectes condicions per guardar 
aliments envasats no peridors, com llaunes o envasos tancats i embalats. I creiem que aquest 
criteri ve avalat per la Inspecció de Serveis Socials de la Generalitat de Catalunya, que en va fer 
un informe favorable, i per tant posem en dubte l’adequació de l’informe municipal que 
indicava que el local no era adient per a aquest ús. En tot cas, ens trobem davant d’un programa 
social, que porta una entitat local homologada i que presta servei a una cinquantena de famílies 
necessitades, que restaven al marge dels serveis socials municipals. Creiem no es pot 
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menystenir la flexibilitat i agilitat que una entitat arrelada al barri pot oferir, i per tant creiem 
que l’Ajuntament, si realment creu que el local on es guarden els aliments no és adient, està 
obligat a oferir una solució que permeti la continuïtat d’aquesta meritòria i desinteressada tasca 
social que fan els voluntaris de ca n’Espinós. Va formular el següent prec: Demanem al govern 
municipal que, abans del 15 de setembre, trobi i ofereixi a l’Associació de Veïns una solució 
que garanteixi la continuïtat del programa “Aquí hi ha gana” i acabi amb el problema que 
l’Ajuntament mateix ha creat amb l’esmentat informe municipal i posterior ordre de 
desallotjament del local. 
 
Permeti que comenci --va expressar la tinenta d’alcalde, sra. Apolonia Herrera-- responent que 
és inexacte l’afirmació del primer i cinquè paràgraf que diu textualment “a una cinquantena de 
famílies del barri que fins aquell moment no rebien l’atenció necessària per part dels serveis 
social municipals.” o “que restaven al marge de serveis socials”. Tal vegada seria interessant 
que, quan vostè ho consideri adequat i disposi de la informació correcta puguem contrastar 
aquesta informació i verificar que les afirmacions es basen en fets i dades objectives i 
objectivables. També i d’acord amb el segon paràgraf la tornen a desenfocar. Ser reconeguda 
com entitats d’utilitat social al registre d’Entitats, Serveis i establiments Socials no comporta 
implícitament ser beneficiari del Banc d’Aliments, ni estar autoritzat a fer-ho. Ni molt menys 
autoritzar un local per a la distribució alimentària. Tal i com es va explicar en darreres ocasions, 
la verificació de la salubritat d’un equipament per a l’emmagatzematge d’aliments és 
competència municipal, no autonòmica. En resum, que en principi pot semblar bé, però això no 
vol dir que s’ajusti a la normativa vigent. Més enllà d’opinions, parers, em sembla, crec, 
potser,... i de la opinió autonòmica d’algú  no és competent per emetre-la en aquest cas concret. 
Recordar-li que hi ha l’informe tècnic acreditat que, d’acord amb paràmetres objectius, 
manifesta la no adequació de l’espai per a la pràctica que allà s’hi desenvolupa. Miri, això seria 
com si un bar posés la terrassa més àmplia del que té permès. Tothom podria opinar que queda 
bé, que no fa mal a ningú, però en el fons ens hem dotat de lleis i normes per garantir la 
convivència i el respecte mutu, i aquestes s’han d’acomplir i fer acomplir. En resum, d’acord 
amb la normativa l’espai no acompleix els requisits pera l pràctica que s’hi efectua. Al marge 
d’això, tal vegada la pròpia entitat hauria d’haver-se informat abans d’utilitzar un local, sense 
sol·licitar-ho ni comunicar-ho prèviament, i hauria d’haver comprovat que acomplia les 
condicions per a la pràctica que s’hi volia desenvolupar. Respecte de l’oferta de solució, 
l’Ajuntament ha plantejat un sistema unificat de distribució d’aliments a la que aquesta entitat 
ha estat convidada. 
 
 
La darrera intervenció del grup d’ERC-EV-IxG, també va ser efectuada pel sr. Pérez, qui va 
recordar que al Ple municipal del passat 22 de desembre, arran de diverses queixes veïnals, 
Esquerra va posar a l’agenda política local la necessitat d’acabar amb el barraquisme a la ciutat, 
especialment el nucli de barraques que s’ha implantat a la serra de les Ferreres. En resposta a la 
nostra petició se’ns va indicar que estaven en estudi les actuacions que normativament 
corresponguessin. El 23 d’abril, vam presentar una pregunta escrita per conèixer quines 
actuacions s’havien realitzat al respecte, i se’ns va contestar el 15 de maig, mitjançant escrit de 
registre número 4159, on se’ns deia que s’havia identificat el responsable de l’assentament, i 
que, després d’intercanviar-hi una sèrie d’escrits, la tinenta d’alcalde i presidenta de lÀmbit de 
Promoció Econòmica, Urbanisme i Planificació Estratègica l’havia autoritzat, mitjançant escrit 
de 14 de març de 2012, a mantenir les barraques fins al 30 de juny, data màxima en què s’havia 
d’abandonar l’espai i restaurar la realitat física alterada. Es dóna el cas que ja hem superat la 
data límit de 30 de juny, i que les barraques romanen dempeus, i que inclús, segons expliquen 
els veïns del proper barri de can Badosa, s’hi ha afegit alguna construcció més, sense que des de 
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l’Ajuntament s’hi hagi intervingut, que en tinguem coneixement. Entenem que l’actual situació 
econòmica pot portar a algunes persones a no poder fer front a les despeses d’un habitatge, i que 
per tant tinguin la temptació d’habilitar infrahabitatges a la perifèria de la ciutat. Tot i això, 
creiem que els serveis socials municipals haurien d’actuar de forma eficient, d’una banda per 
prevenir aquests extrems, tot donant suport a les persones i famílies afectades per la crisi i 
facilitant llocs d’habitatge dignes, i d’altra impedint per tots els mitjans la consolidació de nuclis 
de barraques o assentaments marginals. Davant de reptes semblants, per exemple, a proposta del 
nostre grup polític, la Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports de l’Ajuntament 
de Barcelona va acordar el 17 de juliol crear una taula de treball per trobar una solució als 
assentaments dels sense sostre, amb representants de la Xarxa de Suport a Assentaments, 
representants dels col·lectius que hi viuen i representants de les administracions implicades 
(Estat, Generalitat i Ajuntament), amb la finalitat de treballar conjuntament la diagnosi 
exhaustiva i individualitzada de les persones que viuen en els assentaments; abordar i 
consensuar la redacció d'un Pla Integral contra els Assentaments Irregulars, així com la seva 
execució; i fer costat a les accions de la Xarxa de Suport als Assentaments. Per sort, la situació a 
Gavà no és tan greu com la de Barcelona, però creiem que cal actuar de forma urgent en aquest 
doble vessant, d’una banda fent respectar la legalitat urbanística i evitant la proliferació 
d’infrahabitatges a la ciutat, i d’altra banda proporcionant l’atenció social necessària, d’acord 
amb altres administracions amb competències en el problema, per atendre les persones a 
procurar-se un dret tan bàsic com el de l’habitatge.  Per aquest motiu, el grup que representem 
formula el següent: Prec: Instem el govern local a: Eliminar l’abans possible el nucli de 
barraques i infrahabitatges il·legals que s’està desenvolupant a les Ferreres; Posar en marxa de 
forma urgent un pla d’acció social destinat a garantir als sense sostre de Gavà el dret bàsic a 
l’habitatge. 
 
La tinenta d’alcalde, sra. Sánchez va dir: “Senyor Pérez, a Gavà no existeix un problema de 
barraquisme. El que vostè defineix com a barraques són unes estructures existents des de fa 
molt temps a les Farreres utilitzades pels pastors que pasturaven els ramats. Tal i com li vam 
contestar a la seva pregunta del passat 14 de març, aquestes estructures havien estat utilitzades 
per una persona que vivia en una caravana ubicada en el mateix espai. Aquesta persona va 
sol·licitar a l’Ajuntament un termini per anar-se’n que acabava el 30 de juny. Ens consta que, a 
dia d’avui, ha retirat la caravana, ha netejat parcialment l’espai i ja, segons ens comunica, 
mitjançant instància (registre d’entrada 9615) de 17 de juliol, no hi viu allà. Pel demés, en 
relació a les estructures existents s’ha iniciat un expedient de Disciplina Urbanística per a què el 
propietari del solar les retiri i deixi el solar completament net, al més aviat possible. De tot això 
s’ha donat resposta tant personalment com per correus electrònics als veïns confrontants.” 
 
 
Acabat el torn corresponent al Grup d'ERC-EV-IxG es va iniciar el del Grup municipal de C’s, 
essent en tots els casos el sr. Miguel-Ángel Ibáñez qui va prendre la paraula per a formular 
oralment els precs o preguntes formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint-i-quatre 
hores d'antelació al començament de la sessió.  
 
En un primer, el regidor de C’s, formulava a l’equip de govern la pregunta de que habiendo 
tenido noticia del resultado de la encuesta realizada este mes de julio, en los 3 puestos de 
socorro de Gavà-Mar respecto de la satisfacción de 10 aspectos de los servicios que los 
visitantes encuentran en nuestra playa y dado que el peor valorado es el servicio de la policía en 
la playa y teniendo en cuenta la disminución de efectivos de esta temporada respecto a las 
anteriores, sobre la cual ya nos interesamos en su momento desde este Grupo Municipal de C's. 
Va preguntar: Con este resultado ¿Considera el Equipo de Gobierno que el pequeño número de 
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efectivos en Gavà-Mar sobre todo durante la estación de verano es el adecuado para una 
población que quiere promocionarse como turística? ¿Cuales son las medidas correctoras que el 
Equipo de Gobierno plantea a esta sensación de inseguridad en nuestro barrio marítimo? 
 
Sr. Ibáñez, --li respongué el tinent d’alcalde, sr. Obispo-- les persones enquestades segons el 
document al que vostè es refereix, aproven el servei de la Policia municipal en la platja de Gavà, 
com aproven la resta de servei. Els titulars de la competència en seguretat ciutadana, són els 
Mossos d’Esquadra, encara que la nostra policia col·labora en aquelles actuacions que siguin 
necessàries. L'Ajuntament continuarà treballant com fins ara per a intentar, millorar cada dia 
tots els serveis que presta als ciutadans i visitants de la nostra ciutat.  

En una nova pregunta, el sr. Ibáñez va exposar com a antecedents que a la passada Comissió 
informativa de l'àmbit de promoció econòmica, urbanisme i planificació estratègica, a una 
pregunta del nostre Grup Municipal de Ciutadans-C's sobre la situació dels paradistes de 
MercaGavà, la Sra. Raquel Sánchez manifestà que la previsió era continuar amb la pròrroga fins 
que s’aproves pel Ple el plec per a la renovació del mercat i que la previsió era que passés pel 
Ple de juny. Donat que tampoc hi consta al Ordre del Dia d'aquest Ple de juliol, formulem la 
següent. PREGUNTA: Quina es avui la nova previsió de l'Equip de Govern per presentar al Ple 
el plec de condicions per a la renovació del mercat MercaGavà? 

Va contestar-li la sra. Sánchez, tinenta d’alcalde, qui va dir que la Junta de Govern Local del 
passat 24 de juliol va aprovar una nova pròrroga per als paradistes de Mercagavà per 2 anys o  
fins que es pugui dur a terme la remodelació integral del nou mercat. En quant a la previsió per 
presentar el Plec de Clàusules al Ple, esperem que sigui en aquests propers mesos. 

 
En una tercera pregunta, el regidor del grup municipal de C’s, sr. Ibáñez, atès --va dir--  que 
habiendo tenido conocimiento de la intención del equipo de gobierno de impulsar un programa 
centralizado de distribución de alimentos para el conjunto de la ciudad y que, presuntamente, 
englobaría los actualmente existentes que se llevan a cabo desde diferentes organizaciones sin 
animo de lucro. Si efectivamente tienen la intención de centralizar las distribuciones de 
alimentos existentes actualmente en Gavà. Dado que todos los programas se establecen 
inicialmente para unas ciertas dimensiones y/o alcance, va preguntar: ¿A cuantas familias está 
previsto pueda dar cobertura dicha centralización? ¿A cuantas familias además de las actuales 
prevén que podría dar ayudas? ¿Tienen previsto mantener los actuales puntos de distribución o 
realizar una distribución también centralizada? ¿Cual es la fecha prevista de inicio que manejan 
actualmente para dicho programa centralizado? 
 
La resposta a la pregunta va anar a càrrec de la sra. Herrera, tinenta d’alcalde, qui va assenyalar 
que El programa pretén donar resposta a les necessitats actualment detectades i assumir les que 
en un futur es puguin produir. Es preveu dimensionar el programa en funció de les necessitats 
de cada moment. Cal recordar que la funció de la centralització no és només treballar amb les 
dotacions actuals d’aliments solidaris sinó buscar i trobar acords amb operadors i agents privats 
amb l’objectiu d’ampliar-les. El programa manté els punts actuals de distribució i n’afegeix un 
de central. S’estan acabant d’executar els procediments necessaris per a l’inici del projecte. 
 
 
Seguidament, el sr. Ibáñez va preguntar: “Que según documentación a la que hemos tenido 
acceso, con fecha 8 de mayo se entró por registro una consulta de los sargentos de G.U. de Gavà 
sobre la retribución económica por los complementos de Plena Dedicación y Disponibilidad 
durante el periodo de sustitución por vacaciones del Sub-Inspector, periodo durante el cual 
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ejercen de Jefe accdidental de G.U. de Gavà.  En la respuesta que reciben el 5 de junio puede 
leerse “ Creiem que son les quantitats...” Con fecha 11 de junio se entra por el mismo conducto 
una solicitud de aclaración en que se añade que de una u otra manera esta situación se arrastra 
desde 2008. La respuesta del 4 de julio indica que “Actualment no s'ha establert cap retribució 
per aquest concepte”  además dice “hem pogut constatar que al nostre entorn no hi han 
compensacions per aquest concepte”. Por todo ello y máxime teniendo en cuenta la situación en 
que se encuentran las relaciones entre la G.U. de Gavà y este Equipo de Gobierno, formulamos 
la siguiente  PREGUNTA: ¿Creen realmente que la consulta era pasa saber su opinión o para 
saber lo que hacen los municipios vecinos? ¿Consideran correcto que las respuestas solicitadas a 
un departamento/area de este ayuntamiento  sean practicamente opiniones (“creiem”) o digan 
simplemente lo que hacen los demás (“...al nostre entorn no hi han compensacions...”) o bien 
consideran que la respuesta debe atenerse a los criterios legales vigentes indicando la normativa 
concreta que se aplica?” 
 
 
En relación a su pregunta --va respondre-li el sr. Victor Carnero, tinent d’alcalde-- informarle 
que en el primer escrito formulado planteaba determinadas dudas y solicitaba información 
respecto a dos cuestiones muy concretas: en primer lugar, si durante la substitución por 
vacaciones del jefe de la policía se requeriría plena dedicación y disponibilidad permanente y, 
en segundo lugar, respecto a la retribución económica por la mayor responsabilidad, 
disponibilidad y dedicación. A estas dos cuestiones se contestó de forma clara, transparente y de 
acuerdo con lo que se establece actualmente en la Relación de Puestos de Trabajo actualmente 
vigente en el Ayuntamiento: por un lado, la dedicación durante el período de sustitución, como 
en años anteriores, sería la misma que la que corresponde al jefe de policía: disponibilidad 
horaria y plena dedicación; y, por el otro, la retribución económica del puesto de trabajo de 
sargento ya tiene asignada una determinada retribución complementaria –complemento 
específico que incluye una cantidad por responsabilidad como jefe de servicio en ausencia de un 
superior jerárquico y un complemento de distribución horaria-, cantidades que se cobran durante 
todo el año y que compensan esa dedicación. Ante esta respuesta los sargentos dirigieron un 
nuevo escrito en el que aportaban nuevas informaciones y puntualizaciones solicitando que se 
reconsiderara la cuestión planteada respecto a la compensación económica derivada de la 
sustitución del jefe de policía durante el período de vacaciones. En relación a este nuevo escrito, 
se contestó nuevamente considerando que no correspondía una retribución económica adicional 
por esta substitución por cuanto el Art. 18 del actual Reglamento de la Policía Municipal 
establece que forma parte de las funciones de los sargentos sustituir al jefe de policía en caso de 
ausencia, enfermedad u otras circunstancias análogas. Finalmente, a título meramente 
enunciativo y orientativo, se informaba a los interesados que en situaciones similares, otras 
policías locales de nuestro entorno no compensaban económicamente por sustituciones del jefe 
de policía durante el período vacacional pero en ningún caso esta era la base o la 
fundamentación de la respuesta. Todo lo contrario, en los dos escritos de respuesta a los 
interesados se ofrecían informaciones complementarias pero la base justificativa estaba basada 
estrictamente en criterios legales muy concretos: la Relación de Puestos de Trabajo actualmente 
vigente en el Ayuntamiento y el Reglamento de la Policía Municipal. 
 
A continuació, el regidor de C’s, sr. Ibáñez, va formular una nova pregunta, aquest cop de 
manera oral atès que no havia esgotat el número de precs i preguntes a realitzar. En aquest 
sentit, va exposar que según informaciones a las que hemos tenido acceso, esta misma mañana 
se les ha comunicado la rescisión de los contratos a las 3 personas que constituían la totalidad 
del personal laboral fijo de Gavanenca de Obras S.L. (2 técnicos y 1 operario) mediante despido 
objetivo. Dada la reciente modificación legislativa que redujo drásticamente las 
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indemnizaciones por despido y dada la existencia de otras empresas municipales cuya actividad 
también ha disminuido ostensiblemente como consecuencia de la situación aconómica, 
formulamos la siguiente pregunta: ¿Está de acuerdo la coalición de izquierdas que conforma el 
equipo de gobierno en la utilización del despido objetivo como mecanismo para reajustar o 
liquidar empresas municipales? Según se nos ha comentado, en el caso de GavàTV la totalidad 
de la plantilla será absorbida por el ayuntamiento ¿Cual es el motivo de esta diferencia de 
criterio entre esta empresa de comunicación y Gavanenca de Obras? Caso de que Uds. 
considerasen excesiva la plantilla del ayto, sobre todo cuando el 1/1/2013 se integren en la 
estructura del  ayuntamiento los Institutos y Patronatos ahora autónomos, ¿aplicará el equipo de 
gobierno la misma solución para “aligerar estructura”? 
 
El sr. Alcalde va prendre la paraula per dir que la pregunta li seria contestada en la propera 
sessió plenària. 

---------- 
 

El sr. JAVIER GARCÍA GALCERÁN es va absentar definitivament de la sessió. 
 
 

DECLARACIONS POLÍTIQUES  
 
1) -  DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNIC IPAL D’ICV-EUiA 

RELATIVA A LA GESTIÓ PÚBLICA DES HABITAGES.  
 
Aprovar la Declaració Política, presentada inicialment pel grup municipal  d’ICV-EUiA, en 
relació a la gestió pública de les vivendes, declaració que, després del debat i un cert consens 
entre els grups que finalment votarien a favor, diu així en la seva part dispositiva:  
 
Primer .- Demanar al govern estatal que faci les gestions oportunes perquè els habitatges del 
stock immobiliari que guarden els bancs i caixes que han rebut diners públics passin a ser 
propietat de l’Estat. 
 
Segon.- Demanar al Govern Estatal que un cop nacionalitzats els habitatges es traspassin als 
Ajuntaments la seva gestió, per tal de garantitzar el dret constitucional a l’habitatge, sent 
destinat aquest habitatge a lloguer social per a facilitar l’accés a joves i famílies amb necessitats 
d’una llar. 
 
Tercer.- Fer trasllat d’aquests acords a les associacions veïnals del municipi, a la ciutadania de 
Gavà, al Parlament de Catalunya, als Grups Parlamentaris del Congres dels Diputats/es i al 
President del Govern Espanyol.  
 
La Declaració política va ser aprovada per dotze (12) vots a favor (9 PSC, 1 ICV-EUiA i 2 
ERC-EV-IxG), un (1) en contra (C’s), i set (7) abstencions (4 PP i 3 CiU), donant-se per tant el 
vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
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La Sra. Emma Blanco, tinenta d’alcalde del grup municipal d’ICV-EUiA, va indicar que en el 
text definitiu anaven incorporades les esmenes realitzades i aportades pel grup municipal del 
PSC, passant seguidament a llegir la Declaració Política, que textualment deia: 
 

“La bombolla immobiliària, l’especulació del sòl i les polítiques portades a terme 
a través de la banca per els poder econòmics han portat greus conseqüències a la 
ciutadania: atur, desnonaments, endeutament crònic, problemes de convivència 
familiar, depressió... que es veuen agravats en un context d’una greu crisis 
econòmica i financera inherent al sistema capitalista. 
 
Lluny d’emmenar els errors i d’assumir responsabilitats entre els culpables reals 
que han portat a aquesta situació a les classes treballadores amb les seves 
decisions, es carrega contra la ciutadania totes les culpabilitats, els efectes i les 
factures d’aquest malbaratament. 
 
El govern estatal del Partit Popular rescata amb diners públics als bancs que 
s’han lucrat amb el negoci immobiliari durant els últims anys, mentrestant la 
banca segueix deixant a famílies senceres al carrer a tota España. 
 
Estem en un dels moments més complicats des de l’assoliment de la democràcia, 
amb una crisis econòmica sense precedent on els diners públics s’estan utilitzant 
de manera injusta per rescatar a la iniciativa privada que, en aquest cas, deixa 
pisos buits i persones sense llar.  
 
Els Ajuntaments com a institució més propera a la ciutadania som plens 
coneixedors de la situació de milers de famílies i considerem necessari poder 
aportar una solució realista i imprescindible que doni sortida a la problemàtica de 
les persones i les famílies. 
 
Donat que la vivenda es un dret constitucional i  que alguns bancs han estat 
rescatats amb diners públics  
 
El Grup Municipal d'ICV-EUiA  proposa al Ple l'adopció dels següents acords: 
 
Primer.- Demanar al govern estatal que faci les gestions oportunes perquè els 
habitatges del stock immobiliari que guarden els bancs i caixes que han rebut 
diners públics passin a ser propietat de l’Estat. 
 
Segon.- Demanar al Govern Estatal que un cop nacionalitzats els habitatges es 
traspassin als Ajuntaments la seva gestió, per tal de garantitzar el dret 
constitucional a l’habitatge, sent destinat aquest habitatge a lloguer social per a 
facilitar l’accés a joves i famílies amb necessitats d’una llar. 
 
Tercer.- Fer trasllat d’aquests acords a les associacions veïnals del municipi, a la 
ciutadania de Gavà, al Parlament de Catalunya, als Grups Parlamentaris del 
Congres dels Diputats/es i al President del Govern Espanyol”.  

 
A continuació el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor del grup municipal de C’s, va manifestar que 
des del seu grup sempre s’havia recolzat, de manera inequívoca, la dació en pagament, així com 
el fet de possibilitar i impulsar una comissió en relació a les participacions preferents, i en 
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general, a tota la gestió duta a terme per caixes i bancs, però en cap cas, pensaven donar suport a 
una nacionalització de l’habitatge. 
 
En el torn del grup municipal d’ERC-EV-IxG, el regidor sr. Jordi Calatayud, va voler expressar 
que, tal i com ja ho havien fet saber a la proposant, el seu grup estava d’acord amb la Declaració 
Política però respectant la propietat privada, amb la qual cosa seria bo buscar un mecanisme que 
pogués crear l’habitatge social que no fos ni la nacionalització ni l’expropiació. 
 
Seguidament, el sr. Rafanell, regidor de CiU, va indicar que el tema exposat era una qüestió 
amb la que tothom hi estava molt sensibilitzat i que la ciutadania en podia estar  més o menys a 
favor, però en la introducció de la Declaració es feien judicis de valor posant a bons i dolents en 
el mateix sac, demostrant que anava contra la lluita de classe mentre que el partit que ell 
representava era interclassista i tracta de defensar sempre el més just. En aquest sentit, van 
defensar en el seu dia la dació en pagament. Va concloure fent el suggeriment de traslladar, com 
a mínim, l’acord al Parlament de Catalunya. 
 
Per part del grup municipal del PP, el regidor i portaveu, sr. Josep Llobet, va avançar que el seu 
grup s’abstindria en la votació atès que no era una qüestió de competència municipal, malgrat 
que entenia la preocupació del grup d’ICV-EUiA envers el fons de la proposta. El seu grup no 
podia compartir dita proposta doncs no es podia entendre en el marc actual de la propietat 
privada atesa la seguretat intrínseca que tenia dita propietat dins dels diferents actors polítics i 
socials. Va assenyalar que l’enfoc s’havia de fer des de l’àmbit de la protecció al ciutadà, i 
aquest ja es venia fent en els darrers anys amb mesures realitzades pels darrers 3 governs, amb 
més o ments encert. En aquest sentit, va esmentar que el govern de l’Estat havia aprovat el RDL 
6/2012, en el qual s’iniciava la protecció dels deutors hipotecaris sense recursos, posteriorment, 
conjuntament amb la resta de formacions polítiques, s’havia aprovat al Parlament de Catalunya 
una llei de mesures contra el sobreendeutament personal i familiar i contra els procediments 
d’execució i, en el dia d’avui, s’havia aprovat, per unanimitat a la Diputació de Barcelona, uns 
ajuts per tal que els ciutadans poguessin fer front als desnonaments. Per la qual cosa pensava 
que havien mecanismes millors per resoldre la qüestió plantejada en la Declaració Política que 
no pas els presentats en la mateixa. 
 
Va intervenir la sra. Raquel Sánchez, tinenta d’alcalde del PSC, qui va anunciar que el seu grup 
votaria a favor de la Declaració Política perquè estaven d’acord que els habitatges que tenien 
bancs i caixes nacionalitzades, intervingudes o que havien rebut ajuts públics del FROB havien 
de complir una funció social. Va sol·licitar la consecució d’un gran acord entre el Govern de 
l’Estat, Comunitats Autònomes i Ajuntaments per tal que l’esmentat parc d’habitatges passés a 
engrossir els fons locals o autonòmics d’habitatge social. Però perquè no es dugués a terme una 
mera expropiació calia instaurar mecanismes de gestió dels immobles així com una xarxa 
d’ajuntaments gestors que facilitessin la tasca encara que la competència corresponia a la 
Generalitat, institució que havia de donar el suport econòmic i tècnic per tal de contribuir a una 
gestió eficaç. 
 
Per concloure el debat, va tornar a intervenir la sra. Blanco, qui va voler matisar que quan es 
parlava de la propietat privada, es volia deixar clar que s’estaven donant diners públics, de tots 
els ciutadans i ciutadanes, a entitats privades, és a dir, s’estaven privatitzant uns diners públics,  
que certs sectors ho veien --de manera escandalosa-- amb normalitat. El propòsit de la 
Declaració Política era obrir un debat per tal que Govern de l’Estat donés un pas endavant 
envers el problema. Respecte al suggeriment del grup de CiU de traslladar l’acord al Parlament 
de Catalunya el seu grup ho acceptava i incloïa en la Declaració. Va remarcar que els habitatges 
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havien de complir la funció social per la qual havien estat creats rebutjant la vessant 
especulativa. Per acabar, va donar les gràcies als grups que donarien suport a la Declaració 
Política. 
 
 
2) -  DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNIC IPAL DEL PSC 

RELATIVA LES DARRERES MESURES ECONÒMIQUES I INSTITU CIONALS 
PREVISTES I ANUNCIADES PEL GOVERN CENTRAL EN EL CON SELL DE 
MINISTRES DEL PASSAT 13 DE JULIOL DE 2012. 

 
Aprovar la Declaració Política, presentada inicialment pel grup municipal  del PSC, en relació 
a les darreres mesures econòmiques i institucionals previstes i anunciades pel govern central en 
el Consell de Ministres del passat 13 de juliol de 2012, declaració que, després del debat i un 
cert consens entre els grups que finalment votarien a favor, diu així en la seva part dispositiva:  
 
La  part dispositiva de la qual diu així: 
 
Primer - Demanar al Govern de l'Estat que es deixi sense efecte l'anunciat increment de l'IVA, 
així com la resta de mesures regressives que afecten a les bonificacions a la contractació, el 
retall de l'assegurança d'atur i l'increment de les retencions dels autònoms. 
 
Segon.- Instar al Govern de l'Estat a presentar davant del Congrés dels Diputats un paquet de 
mesures d'estímul econòmic que tingui com a objectiu l'estímul de l'economia productiva i 
exportadora, la inversió industrial i el turisme. Aquest paquet hauria d'estar acordat i finançat 
per la Unió Europea, partint del convenciment que el retorn del deute públic, privat i de les 
empreses és únicament possible si l'economia creix i l'atur baixa. 
 
Tercer.- Exigir al Govern Central que les reformes institucionals que afecten als municipis 
siguin dialogades i pactades amb els representants municipals i que en cap suposin un retrocés 
en el principi d’autonomia municipal. 
 
Quart .- Reclamar que les reformes que la situació econòmica requereix siguin producte de 
l'acord social i polític i que en cap cas siguin l'excusa pel retrocés democràtic, la recentralització 
o la pèrdua de drets socials. En aquest sentit, volem expressar la nostra especial preocupació per 
l'anunciada "Ley de sostenibilidad del sistema de pensiones".  
 
Cinquè.-. Sol·licitar al Govern de l'Estat que anul·li la recentment acordada amnistia fiscal als 
grans evasors d'impostos i que presenti un projecte de Llei que gravi els ingressos i patrimoni de 
les grans fortunes, a fi de que es reparteixin de forma més equitativa les càrregues fiscals dels 
ciutadans 
 
Sisè.- Traslladar aquesta resolució al Govern de l’Estat, als grups polítics parlamentaris, i a la 
ciutadania de Gavà a través dels mitjans de comunicació generals i locals. 
 
La Declaració política va ser aprovada per onze (11) vots a favor (9 PSC, 1 ICV-EUiA i 1 C’s), 
quatre (4) en contra (PP), i cinc (5) abstencions (3 CiU i 2 ERC-EV-IxG), donant-se per tant el 
vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
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l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 
Per part de la sra. Raquel Sánchez, tinenta d’alcalde del grup municipal del PSC, es va 
assenyalar que la Declaració Política portava incorporades les esmenes realitzades tant pel grup 
d’ICV-EUiA com les del grup de C’s.. A continuació, va llegir la Declaració Política, que 
literalment deia: 
 

“Durant més de trenta anys el nostre país ha progressat sota l'impuls d'un pacte 
social que ha estat compartit per una amplíssima majoria de ciutadanes i 
ciutadans. Aquest consens ha permès desenvolupar les dues parets mestres de la 
nostra democràcia: la descentralització territorial i uns serveis públics de salut, 
socials i educatius, equiparables pel seu volum i qualitat a la resta de països 
europeus.  
 
Durant més de trenta anys els ciutadans i ciutadanes d'aquest país han pogut 
decidir com havien de ser les seves ciutats i pobles i han vist créixer els drets 
socials, que són la garantia de que tothom visqui amb dignitat plena la seva 
ciutadania. 
 
Ara totes aquests conquestes estan en perill. La crisi s'ha convertit en la coartada 
perfecte perquè el govern del Partit Popular posi en marxa una contra-reforma en 
tota regla, abusant de la seva majoria parlamentària. 
 
Entenem que la situació econòmica és greu i que cal acordar mesures que ens 
permetin redreçar la situació, però discrepem tant en la forma, com en el fons, de 
les decisions que està adoptant el govern del Partit Popular. En la forma, perquè 
en una situació com la que estem vivint no es pot acceptar que un sol partit imposi 
sense diàleg, ni consens, la seva visió partidista. La democràcia és diàleg i les 
grans decisions reclamen consens polític i social. La forma de governar del Partit 
va en direcció contrària al consens, precisament ara que el que tindria que 
demostrar es sentit d'Estat.  
 
Però estem encara més en desacord amb el fons de les propostes que s'han aprovat 
i les que s'han anunciat. Estem convençuts que les darreres decisions no 
contribuiran a posar l'economia del nostre país en el camí del creixement, però en 
canvi contribuiran a crear més atur, més pobresa i més desigualtat.  
 
El govern del Partit Popular ha acordat una pujada de l'IVA que se suma al recent 
increment de l'IRPF. Aquesta decisió és injusta i equivocada perquè reduirà de 
nou el consum de les famílies deixant sense efecte l'impacte sobre la recaptació, 
debilitarà encara més els comptes públics i aprofundirà la recessió en una espiral 
sense fi. Els assalariats d'aquests país suporten una elevada càrrega fiscal que no 
es prudent incrementar. 
 
En política econòmica l'actual govern no té credibilitat i no pot demanar sacrificis 
si les càrregues no es reparteixen de forma equitativa. Un govern que aspiri a un 
mínim de credibilitat no pot encarir el consum de les famílies alhora que decreta 
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una amnistia pels defraudadors d'impostos. Com exemple del que aquest increment 
de l'IVA representarà per les famílies una dada: Suposarà l'encariment en 500€ de 
l'import d'un servei funerari de tipus mig. 
 
Tampoc podem acceptar que la crisi s'hagi convertit en la coartada per 
recentralitzar l'Estat. El primer pas en aquesta direcció el representa l'anunciada 
Llei de "Racionalización y Sostenibilidad de la Adminstración Local" un informe 
sobre la qual va ser presentat al darrer consell de ministres. Aquesta llei suposa 
una autèntica contra-reforma local que té com a objectiu impedir que els ciutadans 
i ciutadanes de cada poble i ciutat, puguin decidir a través dels seus representants 
què farà i què no farà cada Ajuntament.  
 
Però el que més sobta en aquest projecte de llei és que es vulguin enfortir unes 
institucions obscures i obsoletes com són les velles diputacions provincials, que 
assumirien competències de municipis de menys de 20.000 habitants. Això 
significarà que el poder de decisió sobre els serveis municipals passarà del 
consistori electe a un president de diputació que no haurà estat elegit de forma 
directe pels ciutadans d'aquell municipi. 
 
L'atac contra el principi d’autonomia municipal i contra el municipalisme és total. 
Contra tota evidència es vol fer veure que els ajuntaments són responsables de la 
crisi de les finances públiques, quan la realitat és que el deute públic sumat de 
totes les administracions locals representa únicament el 3,4% del PIB, inferior a la 
de les Comunitats Autónomes i al de l'Estat que representa un 55,2% sobre el PIB. 
S'oblida que els ajuntaments no únicament no són els responsables de la crisi, sinó 
que estan contribuint de forma activa a alleugerir les seves conseqüències socials. 
Es tracta d'un projecte demagògic que no resoldrà els problemes de fons de les 
administracions locals, però en canvi està farcit de falsos problemes com la 
prevista reducció del nombre de regidors, que obvia que la majoria de regidors ho 
són de petits municipis, tasca per la qual no són retribuïts o ho són de forma 
simbòlica, mentre que la reducció de regidors contribuirà a que les forces 
minoritàries es quedin sense representació a molts municipis amb la conseqüent 
disminució de la qualitat democràtica de la representació. 
 
Ara és el torn del retrocés centralista en el món local, però cal estar alerta perquè 
aviat potser el torn del retrocés centralista de les comunitats autònomes, com 
també ens ha d’alarmar que s'anunciïn nous projectes de llei que afectaran al 
sistema de pensions. 
 
També ens sorprèn i alarma la pobresa de les mesures dirigides a la reactivació 
econòmica. Sense inversió i polítiques d'estímul de l'economia, continuarà 
incrementant l'atur i el tancament d'empreses. Creiem que la recuperació no 
vindrà si es redueix interminablement la despesa pública, sinó fent alhora 
polítiques econòmiques d'estímul de l'activitat i suport a les petites i mitjanes 
empreses, encara sense crèdit bancari.  
 
Volem un canvi de rumb a Catalunya, a Espanya i a Europa. Estem a favor de 
l'austeritat i l'eficiència en el sector públic, però això no ha d'implicar el 
trencament d'un model social i democràtic, que ens ha permès fins ara sentir-nos 
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ciutadans i ciutadanes lliures, responsables i protegits socialment per les nostres 
institucions. 
 
I és per tot això, que el grup municipal socialista, proposa al Ple l’adopció dels 
següents acords, 
 
ACORDS 
 

1.- Demanar al Govern de l'Estat que es deixi sense efecte l'anunciat increment de 
l'IVA, així com la resta de mesures regressives que afecten a les bonificacions a la 
contractació, el retall de l'assegurança d'atur i l'increment de les retencions dels 
autònoms. 

 
2.- Instar al Govern de l'Estat a presentar davant del Congrés dels Diputats un paquet 

de mesures d'estímul econòmic que tingui com a objectiu l'estímul de l'economia 
productiva i exportadora, la inversió industrial i el turisme. Aquest paquet hauria 
d'estar acordat i finançat per la Unió Europea, partint del convenciment que el 
retorn del deute públic, privat i de les empreses és únicament possible si 
l'economia creix i l'atur baixa. 

 
3.-. Exigir al Govern Central que les reformes institucionals que afecten als municipis 

siguin dialogades i pactades amb els representants municipals i que en cap suposin 
un retrocés en el principi d’autonomia municipal. 

 
4.- Reclamar que les reformes que la situació econòmica requereix siguin producte de 

l'acord social i polític i que en cap cas siguin l'excusa pel retrocés democràtic, la 
recentralització o la pèrdua de drets socials. En aquest sentit, volem expressar la 
nostra especial preocupació per l'anunciada "Ley de sostenibilidad del sistema de 
pensiones".  

 
5.-. Sol·licitar al Govern de l'Estat que anul·li la recentment acordada amnistia fiscal 

als grans evasors d'impostos i que presenti un projecte de Llei que gravi els 
ingressos i patrimoni de les grans fortunes, a fi de que es reparteixin de forma més 
equitativa les càrregues fiscals dels ciutadans 
 

6.- Traslladar aquesta resolució al Govern de l’Estat, als grups polítics parlamentaris, 
i a la ciutadania de Gavà a través dels mitjans de comunicació generals i locals.” 

 
 

Un cop acabada l’exposició, el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor del grup de C’s, va agrair al 
grup proposant l’acceptació de les esmenes realitzades pel seu grup. Al mateix temps va voler 
recordar que si es tenia la càrrega fiscal més gran d’Europa era perquè hi havien dues 
contribucions: l’autonòmica i l’estatal. Per altra banda, respecte del plantejament dels municipis 
de menys de 20.000 habitants que els seus representants no haguessin estat escollits d’una 
manera democràtica la gestió es fes des de les Diputacions, creia que no era la millor manera de 
fer-ho i per aquest motiu, el seu grup proposava l’agregació de dits municipis per tal que 
obtinguessin una mida suficient que els hi permetés gestionar els serveis que havien de prestar. 
Per acabar, va assenyalar que si s’havien de fer retallades es procurés de realitzar-ne les 
mínimes, prioritzant la no duplicitat d’estructures, complementant-ho amb mesures d’estímul 
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per estabilitzar i disminuir el nombre d’aturats, amb la finalitat de generar riquesa. Va concloure 
la seva intervenció avançant que el seu grup votaria a favor. 
 
Va intervenir el sr. Alcalde per indicar al grup municipal d’ERC-EV-IxG, el qual havia 
presentat una esmena d’addició a la Declaració Política objecte de debat, que la podia 
substanciar en el seu torn. 
 
Seguidament, el regidor i portaveu del grup municipal d’ERC-EV-IxG, sr. Andreu Pérez, va 
expressar que seguint la línia de l’anterior Declaració Política, s’havien de fer polítiques noves, 
així enlloc de les polítiques de retallades que duia a terme el Govern el seu grup considerava 
que s’havia d’anar per altres vies. En aquest sentit, va recordar que el seu grup era 
independentista, i considerava que el problema de fons no era un altre, tal i com havia esmentat 
el regidor sr. Ibáñez, de duplicitat d’administracions, tenint molt clar quina seria l’administració 
que el seu grup suprimiria, com també ho faria amb les diputacions, consells comarcals, etc. La 
finalitat del seu grup era la independència catalana. Va exposar com a xifres que Catalunya 
actualment es tenia un dèficit de 16.000 milions d’euros, és a dir, cada català aportava 2.200 
euros que no tornaven, en total, uns 350.000 milions d’euros i actualment la Generalitat tenia un 
deute de 40.000 milions d’euros. En relació al debat sobre el pacte fiscal efectuat al Parlament 
de Catalunya va detectar molt positiu el fet que, per part del sr. Maragall del PSC, es fes un vot 
de confiança cap a  la via més sobiranista.  
 
Va prendre la paraula novament el sr. Alcalde per recordar --atès que no era el primer cop que 
succeïa en el transcurs del present Ple--  que durant la intervenció d’un regidor no se’l podia 
interrompre, amb l’excepció que ho fes el president o presidenta per trobar-hi algun 
impediment.   
 
El sr. Pérez va reprendre la seva intervenció dient que ja sabia que la resposta que es donaria a 
Madrid seria la negativa al pacte fiscal, per al qual cosa el President de la Generalitat, sr. Mas, 
tenia poques opcions: o recular o fer un pas endavant. Per això, va voler encoratjar als regidors 
de CiU a que fessin passos per arribar a la independència. Va expressar que era en el sentit 
expressat, on anaven adreçades les esmenes a la Declaració Política que havia presentat el seu 
grup, i va passar a llegir-les: 

 
“A) Afegir, a la part dispositiva de la Declaració Política presentada pel PSC, es 
següents punts: 
 
6.- Manifestar el rebuig s l’ofec financer que pateix la Generalitat de Catalunya, el 
denominat espoli fiscal, que es concreta en un finançament dels serveis i inversions 
públiques a Catalunya, per càpita, inferior a la mitjana estatal. 
 
7.- Exigir que la racionalització de l’administració i dels seus nivells estigui basada 
en el principi de la subsidiarietat, i que tots els serveis i prestacions siguin gestionats 
per l’administració més propera al ciutadà que pugui fer-ho de la forma més eficient, 
i no siguin duplicats per administracions de nivell o àmbit superior. 
 
8.- Exigir un nou model de finançament que s’aproximi al concret econòmic solidari, 
basat en l’autosuficència, la solidaritat i el cobrament de tots els impostos per una 
Agència Tributària sota sobirania catalana. 
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9.- Manifestar el rebuig a la ingerència de l’Estat en l’autonomia municipal i en 
l’autogovern de Catalunya, en tot allò que fa referència a l’organització municipal i 
territorial, i refermar el dret de Catalunya al ple autogovern, exercint, si escau, el 
dret a ‘autodeterminació. 
 
B) Afegir, a l’actual punt 6è de la part dispositiva de la Declaració Política, que 
esdevindria el nou punt 10è, la següent frase: 
 
10.- << (...) al Govern de la Generalitat de Catalunya, als grups parlamentaris del 
Parlament de Catalunya, a la Federació de Municipis de Catalunya, i a l’Associació 
Catalana de Municipis>>.” 

 
 
A continuació, la tinenta d’alcalde del grup municipal d’ICV-EUiA, sra. Emma Blanco, en 
primer lloc, va agrair al grup del PSC l’acceptació de les esmenes proposades pel seu grup i 
alhora va anunciar que votarien a favor de la mateixa perquè entenien que davant la política de 
retallades del govern de l’Estat s’havien de posicionar, de manera contundent, en contra. Va 
voler recordar que no es podia seguir responsabilitzant, unilateralment, només a certs col·lectius 
dels efectes de la crisi deixant de banda als vertaders responsables, per això el seu grup creia 
que s’havia de buscar formules solidàries i fer pagar més a qui més en tenia. El seu grup creia 
que les mesures suposaven un atac sense precedents al model social, que s’havia trencat la 
cohesió social i el consens democràtic, per aquest motius, i a la vista de que estaven resultant 
ineficaces,  s’havia de replantejar l’aplicació de les retallades, quedant només dues opcions o bé 
la dimissió del govern o bé el referèndum. Va voler remarcar que el Partit Popular estava 
aplicant unes mesures que no havien estat presentades en el seu programa ni refrendades per la 
ciutadania en les eleccions generals, amb la qual cosa, si el que es volia era enarborar la bandera 
de la democràcia i del consens, també s’havia d’informar a la ciutadania respecte de les mesures 
a prendre i quines serien les seves conseqüències en el present i en el futur als efectes de que la 
societat pogués triar. Va concloure reiterant que recolzarien la Declaració Política i reafirmant el 
seu posicionament en contra de les mesures que estava aplicant, de manera unilateralment, el 
Partit Popular. 
 
Per part del grup municipal de CiU, el seu regidor i portaveu, sr. Ramon Castellano, va precisar 
que recentment havia presentat un prec demanant que es anomenés als grups municipals pel seu 
nom sencer, en al·lusió a que el seu grup era Convergència I Unió. Dit això, va expressar que el 
seu grup estava d’acord amb el sentit de la Declaració Política, malgrat que hi havia algun punt 
de discordança com era el punt cinquè on no podien anar en contra del que havia votat el seu 
partit en el Congrés dels Diputats. Per això, va anunciar que tot i que no votaria en contra de la 
Declaració, s’abstindria  encara que estaven d’acord amb la finalitat de la mateixa, com així ho 
va defensar el grup de CiU en el Congrés dels Diputats front a unes mesures per a reduir el 
dèficit en les que no hi estaven gens d’acord, com tampoc ho estaven en l’increment de l’IVA.  
Va mostrar el seu rebuig pel que considerava un atac al mon local i va emfasitzar que hi havia 
molts regidors en un bon nombre de pobles que feien una tasca sense rebre cap retribució 
econòmica per la qual cosa no estava d’acord amb la limitació proposada del Partit Popular. 
 
El sr. Sergio Engli, regidor del grup municipal del PP, va assenyalar que, d’entrada, el seu grup 
no va voler prestar atenció a la Declaració Política seguint la línia defensada pel seu grup de que 
les qüestions polítiques supramunicipals no corresponien debatre-les en el Ple de l’ajuntament, 
doncs ja existien les institucions corresponents on realitzar-ho. Després d’una lectura acurada 
del text van descobrir la gran quantitat de demagògia que hi havia en el mateix. Així, al seu 
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entendre, es feien afirmacions gratuïtes com la de que els drets socials estaven en perill i que el 
seu partit prenia decisions abusant de la seva majoria parlamentària. El sr. Engli es va preguntar 
com podia ser que aquest argument fos utilitzat pel govern municipal que tant anys havia estat 
gaudint de majoria plenària. Tampoc creia que el seu partit fos responsable de l’alta càrrega 
fiscal que patien els treballadors atès que només havia pujat els impostos una vegada juntament 
amb l’IBI i l’IVA. En aquest sentit, la recaptació de l’IBI havia anat a parar exclusivament als 
ajuntaments perquè havia estat una mesura encaminada a ajudar econòmicament a les 
corporacions, mentre que la de l’IRPF es repartia a parts iguals entre l’Estat i les Comunitats 
Autònomes, qüestió que també passava amb l’IVA. Va voler recalcar que gràcies a la pujada de 
l’IBI el govern municipal havia recaptat prop d’un milió i mig d’euros més. Va voler citar 
també com a demagògica l’afirmació de que l’augment de l’IVA representaria un encariment de 
500 euros en l’import d’un servei funerari de tipus mig, perquè això suposaria que el servei 
funerari mig tingués de cost l’elevada xifra de 17.000 euros. Va preguntar si el que més els 
molestava era la reducció de regidors o era la reducció del sou. Respecte a la manifestació de 
que el deute públic existent a l’Estat era molt superior al municipal va recordar que quan es va 
dur a terme la descentralització de l’Estat aquest va assumir tot el deute existent, essent lògic 
que dit deute fos superior. Però a més, al deute d el’Estat s’havia d’afegir el Pla de pagament als 
proveïdors del que s’estaven beneficiant ajuntaments i comunitats autònomes. En relació a la 
part resolutiva de la Declaració, en la que es demanava que no es pugés l’IVA i es traguessin 
mesures titllades de regressives, el sr. Engli es va preguntar com es podria pagar tot allò que es 
devia sinó s’ingressaven diners. Va dir que la veritat de tot va ser la que va afirmar el mateix 
expresident del govern de l’Estat, sr. Zapatero, quan va manifestar fa tres setmanes que patiríem 
menys si haguéssim estalviat més i haguéssim demanat menys diners prestats de l’exterior. Va 
indicar que el deute total del país era de 977.000 milions d’euros, és a dir, tres vegades el que 
les tres administracions de l’Estat, inclosa la Seguretat Social, ingressaven en un any. El dèficit 
del 8,9% de l’any anterior va representar gairebé 90.000 milions d’euros, és a dir, que el dèficit 
va ser una tercera part del que van ingressar les tres administracions durant tot l’any. En aquesta 
situació era obvi que la Unió Europea no ens deixaria diners si no ens posàvem a treballar de 
valent i fer les coses bé. Va reconèixer que les mesures que s’estaven adoptant eren dures però 
era millor renunciar a una part que no pas a tot. Va respondre que las mesures que s’estaven 
adoptant òbviament no estaven dins del programa electoral com tampoc ho estaven la supressió 
de patronats municipals que estava duent a terme l’equip de govern. En relació al comentari de 
que la balança fiscal era deficitària per Catalunya va expressar que la balança comercial de 
Catalunya amb la resta d’Espanya gaudia de superàvit i que la Generalitat, si no fos pels 8.000 
milions d’euros que li donava l’Estat, no podria pagar ni la prestació de l’atur ni les pensions als 
jubilats. 
 
El sr. Alcalde va intervenir per precisar, en al·lusió al comentari del sr. Engli, que dins del 
programa electoral socialista existia un epígraf que s’anomenava Modernització de 
l’administració, que era el que s’estava duent a terme en relació a la supressió dels patronats 
municipals. 
 
Per concloure el debat d’aquest punt, va prendre la paraula la sra. Raquel Sánchez, qui va voler 
donar les gràcies a tots els grups que havien fet aportacions a la Declaració i, en aquest sentit, 
malgrat haver rebut unes propostes del grup d’ERC-EV-IxG, finalment no es va arribar a un 
consens, cosa que lamentava i ho atribuïa a que dita formació era captiva del seu discurs 
independentista. Així, considerava que s’havia centrat el tema en un debat que no tocava i que 
en uns moments com els actuals, d’extrema delicadesa, en la que hi havia una clara retallada de 
la sobirania per part de Brusel·les, introduir debats d’aquesta mena, més que unir i ajudar el que 
aconseguien era afeblir la situació, que ja era prou delicada. Respecte a la intervenció feta pel 
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grup de CiU va indicar-li que també lamentava que, estant d’acord amb el sentit de la 
Declaració, li hagués pogut més la votació del seu grup sobre l’amnistia dels defraudadors que 
no pas votar a favor d’una Declaració Política que va en contra de unes retallades sense 
precedents en el nostre Estat de Dret, Social i Democràtic. Pel que feia a la intervenció del grup 
del PP va esmentar que podria fer moltes referències però la veritat era que no hi havia per on 
agafar-la. Respecte del “politiqueo” al qual havia al·ludit el sr. Engli va contestar-li que ni el 
partit que ella representava, ni creia que cap del presents a la Sala, en feia. Assenyalant que 
cinisme era el que va fer la diputada del PP, sra. Fabra, al Congrés dels Diputats, el dia que 
s’estaven aprovant  les retallades i que si totes aquestes mesures que aplicava el PP eren per 
ajudar a municipis i comunitats autònomes va preferir no ser ajudats. Ja que el sr. Engli havia 
parlat del Pla de proveïdors va preguntar-li que havia de dir respecte dels aturats als quals se’ls 
hi estaven retallant les prestacions, o bé de les persones majors de 52 anys a les quals els hi 
estaven traient els subsidis, o de les persones beneficiàries de la Ley de Dependència, així com 
dels pensionistes i els autònoms als quals els hi augmentaven les retencions, doncs aquesta era 
la gent a la que s’havia d’ajudar i no pas a ajuntaments i comunitats autònomes. S’havia de 
prendre mesures d’estímul de l’economia, sense retallar i sense aprofitar per imposar un model 
ideològic sota el pretext de la crisi. L’anterior qüestió no la compartia solament el grup de PSC, 
sinó també les institucions europees i experts com el premi Nobel d’economia, que afirmaven 
que aquestes mesures no servirien per res. Va pregar que ho estudiessin de nou i prenguessin 
mesures que fessin sortir al país de la crisi i a recuperar la seva credibilitat. 
 
Acabat el debat es va passar a votar l’esmena d’addició presentada pel grup municipal d’ERC-
EV-IxG a la declaració presentada pel grup municipal del PSC, la qual no va resultar 
aprovada atès que en la votació va obtenir cinc (5) vots a favor (3 CiU i 2 ERC-EV-IxG), 
catorze (14) en contra (9 PSC, 4 PP i 1 C’s) i una (1) abstenció (ICV-EUiA), sense aconseguir, 
per tant, el vot favorable de la de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels 
membres de la Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb 
caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del 
Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el 
Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
 
 
 3) -  DECLARACIÓ POLÍTICA D’URGÈNCIA PRESENTADA PEL  GRUP 
MUNICIPAL D’ERC-EV-IxG RELATIVA A LES MESURES D’AUS TERITAT 
ECONÒMICA ANUNCIADES PEL GOVERN DE L’ESTAT I LA NEC ESSITAT D’UN 
NOU MODEL DE FINANÇAMENT.  
 
Atès que la Declaració Política d’urgència no estava inclosa en l’ordre del dia de la sessió 
plenària es requeria, d’acord amb el que disposa el darrer paràgraf de l’art. 66 del Reglament 
Orgànic Municipal, l’unanimitat de tots els regidors per a procedir a la seva substantació, per la 
qual cosa el sr. alcalde va demanar es procedís, en primer lloc, a la seva votació. 
 
La proposta de Declaració Política presentada per urgència pel Grup Municipal D’ERC-
EV-IxG, relativa a les mesures d’austeritat econòmica anunciades pel govern de l’Estat i la 
necessitat d’un nou model de finançament, no va resultar incorporada a l’ordre del dia atès 
que en la votació va obtenir dos (2) vots a favor (ERC-EV-IxG), onze (11) en contra (9 PSC, 1 
ICV-EUiA i 1 C’s) i set (7) abstencions (4 PP i 3 CiU), sense aconseguir, per tant, el vot 
favorable de la de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
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l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 
Esgotats els assumptes a discutir, el Sr. Alcalde-President dóna per acabada la sessió essent les 
vint hores, disset minuts, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el Secretari accidental en dono fe. 
 
           L’Alcalde                                                                                    El Secretari accidental 
 
 
 
 
 
 Joaquim Balsera García                                                                         Joaquín García Lorca 
 
 


